
فوتی های روزانه کرونا چند روزی است که دو رقمی و حتی رنگ آبی هم 
به وضعیت شــیوع کرونا در شهرها اضافه شده، اما به نظر می رسد برخی 
اقدامات عجولانه برای کاهش محدودیت های کرونایی نشــان از دلتنگی 
برای خیز بعدی کرونا دارد.به گزارش روز ســه شــنبه خبرنگار ســامت 
ایرنا، شانزدهم دی سال ۱۳۹۹ بود که پس از ۲۰۰ روز بالاخره سخنگوی 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی اعام کرد که آمار فوتی های 
روزانه کرونا به کمتر از ۱۰۰ نفر در روز رســیده است. به جز ۱۸ دی ماه 
که قدری بیش از ۱۰۰ نفر در ۲۴ ســاعت به علت کرونا فوت کردند، در 

روزهای اخیر فوتی های کرونا دو رقمی است. اعدادی که...

وزیر نیرو هشدار داد در صورتی که 
از وزارت  استفاده کنندگان ماینرها 
صمت مجوز نگیرند و تعرفه استفاده 
از بــرق ماینر را رعایت نکنند با آنها 
اردکانیان  برخورد می شــود. رضــا 
صبح دیروز در حاشیه مراسم افتتاح 
بیستمین نمایشــگاه صنعت برق و 

شانزدهمین نمایشگاه ...

هدف دولت تهیه، تامین و ساخت 
یک واکسن مطمئن است

 حتی یک نانوا در تهران 
کرونا نگرفته است

ضرورت توسعه زیرساخت برق 
در ساوه و زرندیه

کاهش 58 درصدی ارزش 
سهام عدالت در 172 روز

اعمال پروتکل های ویژه برای 
مسافران اروپایی

مخالفت صریح پلیس با 
خاموشی های شبانه پایتخت
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ایران و جهان

صنعت، معدن، تجارت

نفت و انرژی

بانک، بیمه، بورس

راه و شهرسازی

جامعه

 تلفات کرونا با »عادی انگاری« 
بار دیگر ۳ رقمی می شود

 ماینرها مجوز نگیرید 
برخورد می شود

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 

زندگی در خاموشی و آلودگی و کرونا
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در حالــی کــه هوای آلــوده فعا مهمــان تهران 
و شــهرهای بــزرگ کشــور هســت، افزایــش 
 مصرف گاز خانگی، به خاموشــی های سراســری 
منجــر شــده اســت.مصطفی رجبی مشــهدی، 
ســخنگوی صنعــت بــرق در گفتگو با فــارس با 

اشــاره بــه قطعی بــرق در مناطقــی از پایتخت 
و همچنیــن در برخــی از اســتان های کشــور، 
گفت: بر اساس بررســی های انجام شده در برخی 
از نقاط کشــور مجبــور به اعمــال محدودیت و 
خاموشــی شــدیم که دلیــل اصلــی آن افزایش 

 مصــرف گاز خانگی و محدودیت تحویل ســوخت 
به نیــروگاه تلقی می شود.ســخنگوی صنعت برق 
در پاســخ به این ســوال که چــرا محدودیت های 
اعمــال شــده از پیش بــه اطاع مردم نرســیده 
است، تاکید کرد: تاکنون شــرایطی پیش نیامده 

اســت تا محدودیــت  و خاموشــی ها به شــکل 
متواتر و پیوشــته ادامــه پیداکند، قطعــا اگر به 
آن شــرایط برســیم، پیــش از اعمال خاموشــی 
 نســبت به اطاع رســانی اقــدام خواهیــم کرد.

وی با اشاره به این نکته که ...

 مطهری: اگر دولت دست خودشان باشد 
FATF را می پذیرند

اظهارات علی مطهری درباره رفتارهای هیجانی و حزبی در اداره کشور

مصرف گاز زیاد شد، برق رفت و هوای آلوده هم ماندگار شد 

رئیس قوه قضاییه گفت: »معیشت« و »سامت« 
دو محور اصلی در جلســه ســران قوا بود و باید 
همه مسئولان حاکمیتی به این دو موضوع توجه 

داشته باشند.
به گزارش خبرنگار قضایی ایرنا، حجت الاســام 
والمســلمین سید ابراهیم رئیســی روز سه شنبه 

در نشســت خبری که بعد از جلســه مشــترک 
ســران قوا بــه میزبانی قوه قضاییه برگزار شــد، 
افــزود: از این جهت که جلســات ســه قوه زود 
تشکیل می شــود بسیار خرســندم و می تواند 
 منجــر به گشــایش مشــکات مردم شــود و 

نقطه امیدبخشی است.
وی ادامــه داد:  امروز انتظار مردم از قوای ســه 
گانه و همــه نهادهای حاکمیتی این اســت که 
در اقدامات خود امید آفرین و گره گشــا باشــند 
و دغدغه های مردم نســبت به مسائل معیشتی 

را رفع کنند.
رئیسی اضافه کرد: هر چه اقدامات قوای سه گانه 
و مجموعه نهادهای حاکمیتی در حل مشــکات 
مردم بیشتر باشد، یاس و ناامیدی کمتر می شود.

رئیس قوه قضاییه با اشــاره به فرمایشــات مقام 
معظم رهبری در ۱۹ دی خاطرنشان کرد: مساله 
خنثی سازی تحریم ها باید مورد توجه قرار گیرد 
و تاش همه دســتگاه ها با تکیه بر شعار »ما می 
توانیم« این باشــد که به دست توانای عزیزانمان 

مشکات را حل کنیم.
وی ادامــه داد: اکنون نیروهای جــوان انقابی، 

خبــره، توانمنــد، کارآفریــن، ســرمایه گذار و 
مبتکرانی که می تواننــد در حوزه های مختلف 
فعال باشند و تولید را جهش دهند تا موانع تولید 

رفع شود، کم نداریم.
رئیس قــوه  قضاییه اظهارداشــت: مجموعه این 
اقدامــات مــی تواند بــه خنثی ســازی تحریم 
ها و بی اثر شــدن تحریم ها منجر شــود و این 
امر شــدنی اســت و مدیــران و کارآفرینان باید 
مجاهــدت و فعالیــت کنند و مورد پشــتیبانی 
و حمایــت  قــرار گیرند. وی با تاکیــد بر مقوله 
سامت افزود: سامت در نظام اداری کشور مورد 
توجه مردم اســت و در همه حــوزه ها از جمله 
ســامت اقتصــادی، اجتماعــی و فرهنگی باید 
به این موضوع توجه شــود و نظام ســالم اداری 
را رقــم  بزند که روابط براســاس قانون اســتوار 
 اســت و محصول آن رفع دغدغه و افزایش امید 

و اعتماد باشد.
رئیسی ابراز امیدواری کرد با همکاری قوا و همه 
نهادهــای حاکمیتی تحت رهبری حکیمانه مقام 
معظم رهبری دشــمنان بیــش از پیش ناامید و 

دوستان امیدوار شوند.

افزایش  33 هزار بشکه تولید نفت خام از میدان اهواز

رئیس قوه قضاییه:

»معیشت« و »سلامت« دو محور اصلی جلسه سران قوا بود

خاتم الانبیاء)ص(  ســازندگی  قــرارگاه  فرمانده 
گفت: با امضای دو قرارداد توســعه میدان نفتی 
اهواز و میدان رشــادت در خلیج فارس، قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء)ص( حضور خود در عرصه 

بالادستی را گسترش می دهد.
به گــزارش روابــط عمومی قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیاء)ص(،  ســعید محمد  در تشریح این 
دو قرارداد اظهار داشــت: توسعه میدان اهواز به 
عنوان ســومین میدان بــزرگ نفتی در جهان و 
بزرگترین میدان نفتی کشور و همچنین توسعه 
میدان رشــادت به عنوان ســمبلی از مقاومت و 
توان فنی و مدیریتی کشــور بــه همت قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( و بــا تکیه بر توان 

داخلی اجرا خواهد شد.
وی افزود: بر اساس این قرارداد، قرارگاه سازندگی 
خاتم با حفــر ۴۱ حلقه چاه زمینه افزایش بیش 
از ۳۳ هزار بشکه تولید نفت خام از میدان اهواز 

را مهیا می سازد.
 محمد در خصوص پروژه رشــادت نیز گفت: این 

پروژه در دو بخش روسطحی و ساخت سازه های 
دریایی و بخش زیرســطحی شــامل حفاری ۲۰ 
حلقه چاه اجرا می شود و بیش از ۱۹ هزار بشکه 
در روز به تولید نفت کشــور اضافه خواهد کرد تا 
ضمن توســعه صنایع دریایی کشور سبب احقاق 
حقوق ملت ایران در منابع هیدروکربوری خلیج 

فارس شود.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( بیان 
داشــت: این اقدام در بعُد منطقــه ای، به منظور 
کمــک به اقتصاد اســتان خوزســتان و تقویت 
شــرکت ملی حفاری، راهبرد حضور بر اســاس 
استفاده حداکثری از ظرفیت های منطقه به ویژه 
توان شــرکت های بومی در قالــب تامین دکل، 
مهندســی، خدمات و نیروی انســانی مورد نیاز 

طراحی شده است.
وی افزود: در بعُد ملی نیز، با مشارکت در ریسک 
و همکاری گسترده با صنایع داخلی بنا داریم تا 
با شکل دادن کلیه خوشه های صنعتی و خدماتی 
مرتبط در جهت خودکفایی کامل در این بخش 

گام برداریم.
 محمد اظهار داشــت: میدان رشادت برای ملت 
ایــران یــادآور خباثت و حملــه آمریکایی ها در 

دوران جنگ تحمیلی اســت و امروز می تواند به 
عنوان نمادی از مقاومت و توان فنی و مدیریتی 

کشور به رخ دشمنان کشیده شود.

انحراف ۱۳ درصدی اختصاص 
تسهیلات بانکی به مسکن

عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: شرایط اخذ تضامین بانکی و 
میزان سود وام  های ودیعه مسکن باید به نحوی تنظیم شود که افراد 

ضعیف جامعه از آن استقبال کنند. 
بــه گزارش تســنیم، علی اصغر خانی ضمن مخالفت بــا ارائه ودیعه 
مســکن مستاجران به شــیوه فعلی، اظهار کرد: در ابتدا مقرر بود به 
دلیل افزایش چشــمگیر قیمت رهن و اجاره در سال های اخیر مبلغ 
ودیعه به مســاجران ضعیف جامعه تعلق بگیرد و افراد توانمند از آن 
بهره مند نشــوند. از این رو دولت باید به نحوی برنامه ریزی می کرد 
تا زخمی که افزایش قیمت ها بر مســتاجران وارد کرده درمان شود 
در حالی که شرایط دریافت این وام به حدی دشوار تنطیم شده که 

افراد ضعیف جامعه به سختی از آن عبور می کنند. 
وی ادامــه داد: اعام پرداخت ودیعه مســکن به مســتاجران باعث 
دلگرمی آنها شد اما هنگام دریافت آن به دلیل وجود موانع متعدد با 

دشواری های بسیاری رو برو شدند.
وی بیــان کرد: عبــور از فیلتر هــای تضمامین وام ودیعه مســکن 
دشوار اســت. ســازوکار دریافت وام ودیعه مســکن باید به نحوی 
تنظیم شــود  تــا دهک های پاییــن جامعه از آن اســتقبال کنند. 
از طرفی ســودی که بــرای این وام ها در نظر گرفته شــده باید در 
 پایین ترین مقدار خود باشــد و نسبت به شــرایط و موقعیت افراد 

وام در نظر گرفته شود.
عضو کمیســیون عمران مجلس با انتقاد از سهم اندک حوزه مسکن 
از تسهیات بانکی تصریح کرد: بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار 
۲۰ درصد تســهیات بانکــی باید به حوزه مســکن اختصاص پیدا 
می کرد، اما متاسفانه امسال تنها 7 درصد تسهیات بانکی برای این 
حوزه در نظر گرفته شده است؛ در این خصوص اگر دولت پیشنهادی 
برای افزایش داشــته باشد حتما استقبال می کنیم و در صورت عدم 
پیشــنهاد دولت، مباحثی در کمیســیون عمران مطرح شده که در 

لایحه بودجه لحاظ خواهیم کرد .

مشاور فرماندهی کل قوا: 

نیروهای مسلح هر زمان که لازم باشد، 
آماده دفاع و پاسخگویی هستند

مشــاور فرماندهی کل قوا در حوزه صنایع دفاعی خاطرنشــان کرد: 
رزمایش های متنوع در روزهای گذشــته که با شــلیک موشک های 
بومی و قدرتمند در روزهای آتی همراه خواهد شــد، نشان می دهد 
نیروهای مســلح کشــورمان هر زمان که لازم باشــد، آماده دفاع و 
پاسخگویی هستند.به گزارش ایســنا، سردار حسین دهقان، مشاور 
فرماندهــی کل قوا در حوزه صنایع دفاعی در حســاب کاربری خود 

در توئیتر نوشت:
» رزمایش های متنوع در روزهای گذشــته که با شلیک موشک های 
بومــی و قدرتمنــد در روزهــای آتی همراه خواهد شــد، نشــان 
می دهد نیروهای مســلح کشــورمان هر زمان که لازم باشد، آماده 
دفاع و پاســخگویی هســتند.در کنار این رزمایش هــا جهت تامین 
 امنیــت مردم، نوبــت رزمایش دولت و مجلس بــرای بهبود امنیت 

اقتصادی کشور است.
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اخبار

تلاش رژیم صهیونیستی برای 
ممانعت از بازگشت بایدن به برجام

شبکه بلومبرگ در گزارشی به تاش های رژیم صهیونیستی برای 
بی اثر گذاشــتن وعده انتخاباتی جو بایدن برای بازگشت به توافق 
هسته ای پرداخت. به گزارش ایسنا به نقل از شبکه بلومبرگ، رژیم 
صهیونیستی از حالا در حال طرح ریزی برای این است که چگونه 
یکی از وعده های انتخاباتی جو بایدن رئیس جمهور منتخب آمریکا 
در زمینه سیاست خارجی را از مسیر اجرایی شدن خارج کند. کارزا 
چشمگیری که بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی علیه 
توافق هسته ای دولت باراک اوباما رئیس جمهور پیشین آمریکا با 
ایران به راه انداخته بود،  در ممانعت از انجام شــدن توافق هسته 

ای شکست خورد. 
یک مقام ارشــد اسرائیلی با تاکید بر این که هنوز هیچ تصمیمی 
گرفته نشده است، گفت که مقامات اکنون در فکر این هستند که 
آیا جنگی علنی از آن دســت یا تعاماتی در پشت پرده موثرترین 
استراتژی درباره بایدن خواهد بود یا نه.  این مقام که می خواست 
نامش فاش نشود، افزود که رژیم صهیونیستی با فرستادن گروهی از 
سفرا به واشنگتن کار را شروع خواهد کرد. این رژیم به طور علنی 
اعام کرده است که نمی خواهد آمریکا بدون توافقی جدید،  تحریم 
ها علیه ایران را لغو کند و موضع ســخت تری باید در قبال برنامه 
هســته ای ایران،  موشک های بالستیک و نیروهای نیابتی اش در 

منطقه اتخاذ شود. 
 این اســتراتژی برخاف خواســته ی تیم بایدن برای بازگشت به 
توافق هسته ای و پس از آن مذاکره بر سر گسترده تر کردن مفاد 
این توافق اســت. شــرط این اقدام،  بازگشت ایران به پایبندی به 
توافق هسته ای است که پس از خروج دونالد ترامپ رئیس جمهور 
آمریکا از توافق هسته ای در ســال ۲۰۱۸، از تعهدات آن تخطی 
کرد.  زوهر پالتی، رئیس هیئت سیاسی نظامی وزارت جنگ رژیم 
صهیونیستی ماه پیش در کنفرانسی گفت: به نظرم می رسد  که 
باید درس هایی بگیریم، اولین چیز این است که پنج دقیقه پیش 
از آغاز مذاکرات دســت از تحریم ها برنداریم.  ایران می گوید که 
 از بازگشــت آمریکا به توافق هسته ای استقبال می کند اما دوباره 

مذاکره نخواهد کرد. 
همچنین خواســتار 7۰ میلیارد دلار خسارت بابت فقدان عایدی 
فروش نفت در اثر تحریم های آمریکا شده است.  رژیم صهیونیستی 
عاوه بر این،  کارت پر خطر تری در آســتین دارد و آن پتانسیل 
بی اثر کردن تاش های دیپلماتیک از طریق عملیات های پنهانی 

علیه ایران است. 
تهران این رژیم را به خاطر ترور  یک دانشمند برجسته هسته ای 
در ماه نوامبر مقصر مــی داند و وزیر امور خارجه آن در ماه جاری 
دولت نتانیاهو را متهم کرد که در تاش برای منحرف کردن تاش 
های بایدن برای احیای توافق، سعی دارد آمریکا را به جنگی بکشاند.  
نتانیاهو به وضوح موضعش را درباره ممانعت از مشــارکت از ســر 
گرفته شــده آمریکا اعام کرده است. او آشکارا سفیرش در آلمان 
را به خاطر حمایت از تاش برلین برای گسترش توافق توبیخ کرد. 
نتانیاهو گفته بود نباید هیچ بازگشتی به توافق هسته ای ایران در 

سال ۲۰۱۵،  توافقی که از اساس نقص دارد، انجام شود.

تلاش رژیم صهیونیستی برای 
ممانعت از بازگشت بایدن به برجام

شــبکه بلومبرگ در گزارشی به تاش های رژیم صهیونیستی 
برای بی اثر گذاشــتن وعده انتخاباتی جو بایدن برای بازگشت 

به توافق هسته ای پرداخت.
به گزارش ایســنا به نقل از شبکه بلومبرگ، رژیم صهیونیستی 
از حــالا در حــال طرح ریزی برای این اســت که چگونه یکی 
از وعده هــای انتخاباتی جــو بایدن رئیــس جمهور منتخب 
آمریکا در زمینه سیاســت خارجی را از مســیر اجرایی شدن 
خارج کند. کارزا چشــمگیری که بنیامین نتانیاهو نخست وزیر 
رژیم صهیونیســتی علیه توافق هســته ای دولت باراک اوباما 
رئیس جمهور پیشــین آمریکا با ایران بــه راه انداخته بود،  در 
ممانعت از انجام شدن توافق هسته ای شکست خورد. یک مقام 
ارشد اســرائیلی با تاکید بر این که هنوز هیچ تصمیمی گرفته 
نشده است، گفت که مقامات اکنون در فکر این هستند که آیا 
جنگی علنی از آن دســت یا تعاماتی در پشت پرده موثرترین 

استراتژی درباره بایدن خواهد بود یا نه. 
این مقام که می خواســت نامش فاش نشــود، افزود که رژیم 
صهیونیســتی با فرستادن گروهی از ســفرا به واشنگتن کار را 
شروع خواهد کرد. این رژیم به طور علنی اعام کرده است که 
نمــی خواهد آمریکا بدون توافقی جدید،  تحریم ها علیه ایران 
را لغو کند و موضع ســخت تری باید در قبال برنامه هسته ای 
ایران،  موشک های بالستیک و نیروهای نیابتی اش در منطقه 

اتخاذ شود. 
این اســتراتژی برخاف خواســته ی تیم بایدن برای بازگشت 
به توافق هســته ای و پس از آن مذاکره بر ســر گســترده تر 
کردن مفاد این توافق است. شــرط این اقدام،  بازگشت ایران 
به پایبندی به توافق هســته ای است که پس از خروج دونالد 
ترامپ رئیس جمهور آمریکا از توافق هسته ای در سال ۲۰۱۸، 

از تعهدات آن تخطی کرد. 
زوهر پالتی، رئیس هیئت سیاســی نظامی وزارت جنگ رژیم 
صهیونیســتی ماه پیش در کنفرانسی گفت: به نظرم می رسد  
که باید درس هایی بگیریم، اولین چیز این است که پنج دقیقه 

پیش از آغاز مذاکرات دست از تحریم ها برنداریم. 
ایران مــی گوید که از بازگشــت آمریکا به توافق هســته ای 
اســتقبال می کند اما دوباره مذاکره نخواهــد کرد. همچنین 
خواســتار 7۰ میلیارد دلار خسارت بابت فقدان عایدی فروش 

نفت در اثر تحریم های آمریکا شده است. 
رژیم صهیونیستی عاوه بر این،  کارت پر خطر تری در آستین 
دارد و آن پتانســیل بی اثر کردن تاش هــای دیپلماتیک از 
طریق عملیات های پنهانی علیه ایران است. تهران این رژیم را 
به خاطر ترور  یک دانشــمند برجسته هسته ای در ماه نوامبر 
مقصــر می داند و وزیــر امور خارجه آن در مــاه جاری دولت 
نتانیاهو را متهم کــرد که در تاش برای منحرف کردن تاش 
های بایدن برای احیای توافق، ســعی دارد آمریکا را به جنگی 

بکشاند. 
نتانیاهــو به وضوح موضعش را درباره ممانعت از مشــارکت از 
ســر گرفته شده آمریکا اعام کرده اســت. او آشکارا سفیرش 
در آلمــان را به خاطر حمایت از تاش برلین برای گســترش 

توافق توبیخ کرد. 
نتانیاهــو گفتــه بــود نبایــد هیــچ بازگشــتی بــه توافــق 
 هســته ای ایــران در ســال ۲۰۱۵،  توافقــی که از اســاس 

نقص دارد، انجام شود.
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علی مطهری می گوید: شــاید عــده ای منافعی در 
عدم تصویب FATF و نپیوستن به این گروه و عدم 
شــفافیت مالی در کشور داشته باشند که امیدوارم 
چنین چیزی نباشــد. به گــزارش خبرآناین، در 
دســتور قرار گرفتن مجدد لوایح FATF در مجمع 
تشــخیص، آن هم با درخواســت رئیس جمهور و 
موافقت رهبر انقاب، گزاره امیدبخشــی بود که از 
سوی لعیا جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهور در 
آذرماه ســال جاری مطرح شد، در حالی که پیش 
از ایــن، لوایح FATF پس از یک ســال مســکوت 
ماندن در مجمع، از دســتور کار خارج شــده بود. 
بازگشــت این لوایح به مجمع تشــخیص مصلحت 
بازتاب مثبتی در فضای سیاســی و اقتصادی کشور 
به دنبال داشت و امیدها برای تصویب آن را افزایش 
داد امــا اخیرا یکی از اعضای مجمع از فضای منفی 
مجمع نسبت به لوایح FATF پرده برداشت.در واقع 
در حالــی که طی این یک ســال تصویب نشــدن 
این لوایح، کشــور با زیان هایی مواجه شد که فشار 
بسیاری روی معیشــت مردم وارد کرد، باتکلیفی 
مجدد مجمع در این باره به باور بسیاری مشکاتی 
را متوجه روابط بانکی و مبــادلات اقتصادی ایران 
خواهد کرد که اولین نتیجه آن در معیشــت مردم 
نماینده  بود.»علی مطهــری«،  محســوس خواهد 

پیشین مجلس و از موافقان تصویب لوایح FATF بر 
این باور اســت که باتکلیفی درباره FATF به ضرر 
کشور اســت. به گفته نماینده پیشین مردم تهران 
در مجلس »شاید منافع عده ای در نپیوستن به این 
گروه و عدم شفافیت مالی در کشور داشته باشد.«او 
تاکید دارد اگر دولت بعدی دست اصولگرایان باشد 
این مساله حل و فصل خواهد شد. آنچه می خوانید 
مشــروح گفتگوی خبرگــزاری خبرآناین با علی 

مطهری است؛
آقای مطهری! از نظر شــما بلاتکلیفی درباره 
بررســی  FATF تا چه حد می تواند به ضرر 
کشور باشــد؟ چرا مجمع تشخیص به صورت 
صددرصدی در این بــاره اعلام نظر نمی کند 
به عنوان مثال بگوید رد می  شــود یا تصویب 

می شود؟ 
امروز که در آستانه ریاست جمهوری بایدن هستیم، 
او گفته است که به برجام بازمی گردد و به احتمال 
قوی تحریم ها کاهش پیدا می کند، نیاز کشــور به 
حل مشــکل اف ای تی اف بیشتر از گذشته است، 
چــون اگر مبادلات مالی و بانکی ما به حالت عادی 
برنگردد و بانک های دنیا ایران را در لیست سیاه اف 
ای تی اف یا همان گروه ویژه اقدام مالی بدانند رفع 
تحریم ها هــم نمی تواند اثر کامل خود را بر اقتصاد 

ایران بگــذارد. بنابراین باتکلیفــی این موضوع به 
ضرر کشور است. علت تعلل مجمع، یکی این است 
که فکر می کنند اطاعات مالــی ما در اختیار این 
گروه قرار می گیرد، در حالی که این گونه نیست و 
ارسال اطاعات مسیر خاصی دارد که به این آسانی 
نیســت و با رضایت خودمان است. کشورهای عضو 
این گروه هم این طور نیست که اطاعات مالی شان 
را بــه راحتی اعام کنند.علــت دیگر تعلل مجمع 
این اســت که فکر می کنند تا زمانی که در تحریم 
هستیم عضویت در این گروه باعث می شود که دور 
زدن تحریم ها مشــکل پیدا کنــد. این دلیل هم به 
گواه کارشناسان وارد نیست و ما با پیوستن به این 
گروه بهتر می توانیم تحریم ها را دور بزنیم، خصوصا 
الان که با رفتن ترامپ تحریم ها سســت می شود. 
شــاید عده ای هم منافعی در نپیوستن به این گروه 
و عدم شــفافیت مالی در کشــور داشته باشند که 

امیدوارم چنین چیزی نباشد. 
می توان گفت که مجمع به دنبال این اســت 
FATF مطرح باشد آن  که اگر بحث تصویب 
را به دولت آینده که تصور می کنند اصولگرا 
اســت بســپارد و به نوعی کار و موفقیت به 
نام اصولگرایان تمام شــود؟ با توجه به اینکه 
اصولگرایان، هم در قبال FATF و هم در قبال 

برجام سنگ اندازی کرده اند و ...
اینهــا احتمالات اســت و روی احتمــال نمی توان 
قضــاوت و اظهارنظر کرد. البته اگر دولت دســت 
خودشــان باشد حتما این مســئله را حل می کنند 
چون مســئول معیشــت و نان مردم خواهند بود. 
اکنون کنار نشسته اند و شعار می دهند. ورود مجمع 
تشخیص به بررســی مصوبات مجلس خاف قانون 

است
مجلس  این  نمایندگان  و  یازدهم  مجلس  چرا 
برای اقناع کردن مجمع به تصویب این لوایح 
ورود نمی کنند؟ بــا توجه به اینکه همواره از 
کمبود منابع پولی و مشکلات بانکی و نقل و 
انتقال منابع مالی سخن می گویند چرا به این 
مسئله که اقتصاد ما را با مشکل جدی مواجه 

کرده ورود نمی کنند؟
چــون فکر می کنند این موضــوع از مرحله مجلس 
عبور کرده اســت. همان طور کــه می دانید لایحه 
پالرمو توســط شــورای نگهبان تأیید شده بود ولی 
هیئت نظارت مجمع ایراد سیاست کلی به آن گرفته 
بود و شورای نگهبان هم بدون بررسی پذیرفته بود و 
مورد قبول مجلس واقع نشد و به مجمع برای داوری 
میان مجلس و شــورای نگهبان ارسال شد. مجمع 
هم آنقدر تعلل کرد تا مهلت یک ســال پایان یافت 
و طبق آیین نامه، نظر شــورای نگهبان حاکم شد. 
این در حالی اســت که اصا ورود مجمع به بررسی 
مصوبات مجلس از نظر انطباق با سیاســتهای کلی 
خاف قانون اساســی اســت و رئیــس مجلس می 
توانســت لایحه پالرمو را برای اجــرا اباغ کند. اما 
لایحه ســی اف تی مورد ایراد شورای نگهبان واقع 
شــده بود و مجلس بــر نظر خود اصــرار کرد و به 
مجمع برای داوری رفت و به همان سرنوشــت یک 
سال تعلل دچار شد. به هرحال فعا از دست مجلس 
خارج است، ضمن این که فکر می کنم اکثریت قاطع 
نمایندگان به خاطر تفکر یکســانی که دارند با عدم 
 تصویــب آنها موافق اند و انگیــزه ای برای پیگیری 

این دو لایحه ندارند. 
در این مجلــس تاکید زیادی بر انقلابی بودن 
و مجلس انقلابی می شود و با تکیه بر همین 
توجیه  اظهارات  و  اقدامات  یکسری  اصطلاح 
می شود. در مســاله FATF هم به نظر می 
رسد با این قســم اصطلاحات موضع مخالف 
از برند  گرفته شده اســت. اصلا اســتفاده 
انقلابی بودن و مجلــس انقلابی، برازنده این 

مجلس است؟
اصا تقسیم مردم یا گروههای سیاسی به انقابی و 
غیرانقابی کار درستی نیست. ما باید بگوییم همه 
انقابی هســتند. امام)ره( با همین روش جوانان را 
به نهضت اسامی متصل کرد. اگر می خواست خط 
کشی کند نمی توانســت این انقاب با این عظمت 
را ایجاد کند. اساســا ماک برای ما در تراز اسام 
بودن اســت نه انقابی بودن. معیار برای ما اسام 
اســت نه انقاب. به تعبیر شهید آیت الله مطهری 
ما باید انقاب را اسامی کنیم نه اسام را انقابی. 
تأکیــد زیاد روی کلمه »انقابی« انســان را به یاد 
گــروه فرقان می اندازد کــه در هر صفحه از جزوه 
های آنها اقاً ده کلمه »انقابی« می دیدید. به طور 
کلی باید از احساســات و هیجانات دست برداریم و 
بر اســاس عقل و مصالح و منافع مردم و جمهوری 

اسامی تصمیم بگیریم و عمل کنیم.

اظهارات علی مطهری درباره رفتارهای هیجانی و حزبی در اداره کشور

 مطهری: اگر دولت دست خودشان باشد 
FATF را می پذیرند

نماینــده اتحادیه اروپا در عراق با بیان اینکه دولت جدید آمریکا تمایل 
بیشتری به گفت وگو دارد خاطرنشان کرد که اتحادیه اروپا ایمان قوی 
به حفظ برجام و اجرای آن دارد. به گزارش ایسنا به نقل از بغداد الیوم، 
مارتیــن هوت، نماینده اتحادیه اروپا در عــراق در اظهاراتی در رابطه با 
درگیری های ایران و آمریکا و تاثیرات آن بر عراق گفت: در بسیاری از 
مواقــع برخی نیروهای خارجی عراق را به عنوان میدانی برای درگیری 
های خود به کار می گیرند تا سیاســت هــای منطقه ای خود را پیاده 
کنند که این مســاله باعث افزایش بی ثباتی در منطقه می شــود. وی 
در بخشــی از اظهارات خود گفت که ایجاد دولت عراقی مستقل و قوی 
یک شــرط اساسی برای ایجاد ثبات در منطقه است و ایران و عراق دو 
کشور همسایه هستند که بی شک از روابط تاریخی عمیق در بسیاری 
از زمینه ها برخوردار هستند. نماینده اتحادیه اروپا در عراق خاطرنشان 
کرد: اتحادیه اروپا به ابقای دیپلماســی و مشــخصا محافظت از توافق 
هسته ای ایران) برجام( و اجرای آن ایمان قوی دارد.مارتین هوت تاکید 
کرد که دولت جدید آمریکا که قرار است روی کار بیاید رغبت بیشتری 

به گفت وگــو دارد و می تواند یک فرصت کــم نظیر در این خصوص 
ایجاد کند بنابراین هرگونه پیشرفت می تواند شرایط جدیدی را ایجاد 
کنــد که طرف هــای برجام از طریق آن می توانند پرونده هســته ای 
را تثبیت کنند و دیگر مســائل و اختافات با ایــران را نیز حل کنند. 
محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان اخیرا تاکید کرد:صرف 
بازگشت آمریکا به برجام در شــرایط کنونی کفایت نمی کند. به خاطر 
اینکه برجام در شــرایطی مذاکره شد که نوع دیگری از تحریم ها علیه 
ایران مطرح بود و رفع آن تحریم ها در داخل برجام تشــریح شد. امروز 
برای اینکه آن شرایط فراهم بشود، صرفاً بازگشت به برجام برای آمریکا 
کافی نیست، بلکه باید تحریم ها را بردارد. علی اکبر ولایتی، مشاور رهبر 
انقــاب در امور بین الملل نیز امروز در گفت و گویی اعام کرد: ما هیچ 
اصــرار و عجله ای نداریم که آمریکا برگــردد؛  امّا اگر می خواهد برگردد 
شــرایطی دارد که مهم ترینش این است که تحریم ها را بردارد و معلوم 
بشــود که دولت جدید به تعهدات برجام پایبند است؛ یعنی اعام کند 
و رئیس جمهور آمریکا هم متعهد شــود. در نوبت اوّل مقرر بود که آقای 

اوباما رئیس جمهور وقت تعهد بدهد و شرط رهبر معظّم انقاب هم این 
بود که رئیس جمهور آمریکا مکتوب بنویسد که بعداً نتواند کتمان کند. 
البته گفتند قول شفاهی ما کافی است و رهبر معظّم انقاب هم به این 
راضی نبودند و متأسفانه قول شفاهی شد و بعد هم به قول شفاهی شان 

عمل نکردند.
وی ادامــه داد: لذا اگر آمریکا بخواهد به برجام برگردد، باید تحریم ها را 
پایان دهد و البته ما اصراری نداریم به این برگشت، می خواهد برگردد، 
می خواهد برنگردد. اگر می خواهند برگردند باید شــرایط مورد نظر که 
شــرایط کاماً معقولی اســت را انجام بدهند و کوتاهی های گذشته را 
جبران کنند. کوتاهی های گذشــته هم این بــود که نه تنها تحریم ها را 
برنداشتند، بلکه تحریم ها را اضافه کردند و این خاف تعهدی است که 
انجام دادند. لذا به طرف های مقابل حق بدهند که به تعهد آمریکایی ها 
شک کنند و بعد هم کارهایی که رئیس جمهور یا دولت در آمریکا انجام 
می دهد یا در هر کشــور دیگری، دولت بعدی ملزم اســت که تعهدات 

قبلی را انجام بدهد.

اتحادیه اروپا به حفظ برجام ایمان قوی دارد

مراسم پاسداشت اولین سالگرد شهادت سپهبد 
شــهید حاج قاسم ســلیمانی صبح سه شنبه با 
حضور دســتیار و مشاور عالی فرماندهی کل قوا 
در سازمان مطالعه و تدوین کتب دانشگاهی در 

علوم اسامی و انسانی )سمت( برگزار شد.
به گزارش ایسنا، سرلشــکر پاسدار سید یحیی 
رحیم صفوی دســتیار و مشاور عالی فرماندهی 
کل قوا و رئیس پژوهشــگاه علوم و معارف دفاع 
مقدس در مراســمی که صبح سه شنبه با عنوان 
»پاسداشت اولین سالگرد شهادت سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی« در سازمان مطالعه و تدوین 
کتب دانشگاهی در علوم اسامی و انسانی برگزار 
شــد، به تبیین مکتب شهید سلیمانی پرداخت 
و خاطرنشــان کرد: یکــی از عوامــل موثر در 
شکست سیاســی و نظامی آمریکا و هم پیمانان 
او در اشــغال نظامی دو کشور مظلوم و مسلمان 
افغانســتان و عراق شهید ســلیمانی و مکتب او 

بــود.وی گفت: مبــارزات قهرمانانه ملت مظلوم 
افغانستان و عراق نیز در این شکست تاثیر بزرگی 
بود، اما حاج قاســم نقشی اساسی در این زمینه 
داشت. آمریکایی ها شکستی راهبردی از مکتب 
شهید سلیمانی را در منطقه غرب آسیا خوردند.

رئیس پژوهشــگاه علوم و معــارف دفاع مقدس 
اظهار کرد: آمریکایــی ها آنقدر احمق بودند که 
ســال ها با جنگ در افغانستان و عراق از رقیب 
اقتصادی شــان یعنی چین و رقیب نظامی شان 

یعنی روسیه غفلت کردند.

آمریکایی ها از مکتب شهید سلیمانی شکستی راهبردی خوردند

رئیس جمهور با قدردانی از تاش های گسترده 
شرکت های دانش بنیان و تمامی مراکز و سازمان 
ها از جمله ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
برای ساخت واکســن ایرانی کرونا، تصریح کرد 
که هدف دولت تهیه، تامین و ســاخت واکسن 
مطمئن اســت و از همین رو مصمم به حمایت 
از شــرکت های دانش بنیــان و تمامی مراکزی 
است که ســعی در تولید و خرید واکسن کرونا 
دارند.به گزارش ایسنا، در پی نوشت گزارشی از 
فعالیت های شــرکت های دانش بنیان و مراکز 

مختلف از جمله ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( 
در تولید واکسن ایرانی کرونا و مراحل پیشرفت 
در این زمینه، حجت الاسام والمسلمین حسن 
روحانی، ضمن قدردانی از اقدامات انجام شده و 
تداوم حمایت دولت از اینگونه اقدامات، تصریح 
کرد: » تامین سامت مردم ، هدف و اولویت اول 
دولت اســت و از همین رو تهیه ، خرید، تامین 
و ســاخت واکســن مطمئن کرونا جزء اهداف 
اصلی در مقابله با این ویروس اســت ، اینجانب 
از تمامی اقدامات ارزشمند تمامی شرکت های 
دانش بنیان و مراکز مختلف فعال در این زمینه 
از جمله ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
تشــکر می کنم. دولت همچنان در کنار شرکت 
های دانش بنیان و ســتاد اجرایــی برای تولید 
واکســن کرونا خواهد بود و از همه دانشمندان 
فعال در این زمینه برای تولید واکســن مطمئن 

حمایت خواهد کرد«.

هدف دولت تهیه، تامین و ساخت یک واکسن مطمئن است
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اخــبــار

رئیس ســازمان امور عشایر ایران گفت: با اجرای زنجیره تولید گوشت 
در مناطق عشــایری امروز شــاهد افزایش تولید به میزان ۳۵ هزار تن 
توســط عشایر هســتیم که از ۱۶۵ هزارتن در ســال به ۲۰۰ هزار تن 

رسیده است.
به گزارش ایســنا،  هیات رئیسه فراکسیون عشــایری مجلس شورای 
اســامی در نشست با وزیرجهاد کشاورزی دغدغه های این فراکسیون 

در خصوص جامعه عشایری را مطرح کردند.
رئیس ســازمان امور عشــایر ایران در این نشســت با ارائه گزارشی از 
وضعیت جامعه عشایری کشور، اظهار کرد : بر اساس سرشماری ثبتی 

مبنا عشــایر کوچنده کشور که امســال نتایج  آن اعام شد ۲۴۶ هزار 
خانوار عشــایری با جمعیت بیش از یک میلیــون و ۱۰۸ هزار نفر در 

کشور زندگی می کنند.
شــاهپور عائــی مقدم با اشــاره بــه اینکه عشــایر کشــور در ۵۹ 
درصــد ســرزمین جفرافیای کشــور پراکنــده هســتند و 7۹۰ هزار 
هکتــار از اراضی کشــور را در اختیار دارند، افزود: عشــایر با غیرت و 
تعصــب به عنــوان پدافند غیرعامل نقش بســیار بالایــی در دفاع از 
 مرزهــای کشــور دارند و ســازگاری و انطبــاق با محیط زیســت از 

خصلتهای عشایر است.

عائی مقدم با بیان اینکه عشــایر ۲۸ درصد دام سبک و ۴ درصد دام 
سنگین کشــور را در اختیار دارند و سالانه ۲۰۰ هزار تن گوشت قرمز 
تولید می کنند، گفت: جامعه عشایری سالانه ۹.7 میلیون راس دام به 

بازار عرضه می کنند.
سازمان امور عشایر یک سازمان چندوجهی است

رئیس سازمان امور عشــایر ایران بیان کرد: امروز نتایج و آثار ظرفیت 
هایی که در قانون برنامه ششــم برای جامعه عشایری ایجاد شد را می 
بینیم که در راستای همان اهداف ترسیم شده ما برای برقراری عدالت 
اجتماعی و برخورداری عشایر است و امروز از یک سازمان التماسگر به 

یک سازمان مطالبه گر تبدیل شده ایم.
عائی مقدم با بیان اینکه ســازمان امور عشایر یک سازمان چندوجهی 
در حوزه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی است، گفت: امسال ۱۵۳ 
میلیارد تومان برای تامین آب پایدارعشــایر اختصاص یافت و در سال 
گذشــته نیز ۲۴۰ میلیــارد تومان اختصاص داده شــده بود که با این 
اعتبارات در دو سال گذشته ۶۲۵ پروژه تامین آب در مناطق عشایری 

اجرا شد.
بنا بــر اعام  پایگاه اطاع رســانی ســازمان امور عشــایر ایران وی 
خاطرنشان کرد: پیش  از انقاب ۵ درصد عشایر از آب پایدار برخوردار 
بودند و پس از انقاب تا سال  ۱۳۹7 حدود ۴۳ درصد برخوردار شدند 

و در دو سال گذشته این میزان به ۶۳ درصد رسیده است.
تولید گوشت توسط عشایر از ۱۶۵ هزارتن به ۲۰۰ تن رسیده 

است
رئیس ســازمان امور عشایر ایران گفت: با اجرای زنجیره تولید گوشت 
قرمز در مناطق عشایری امروز شــاهد افزایش تولید گوشت به میزان 
۳۵ هزار تن توســط عشایر هستیم که از ۱۶۵ هزارتن در سال به ۲۰۰ 

تن رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه یکی از سیاســت های سازمان امور عشایر تنوع 
بخشــی به مشاغل عشایر است، گفت: سالانه ۲۵۰ هزار میلیارد تومان 
از محل صندوق توسعه ملی تسهیات به جامعه عشایری اختصاص می 
یابد که حاصل تاش های فراکسیون عشایری و مصوبات مجلس است.

عائی مقدم بــا بیان اینکه در حوزه مطالعــات کار بزرگی انجام داده 
ایم و ۶۶ هزار کیلومتر راه عشــایری را در کشور ثبت کرده ایم، افزود: 
موضــوع اختصاص ردیف ملی به راه های عشــایری را پیگیری کردیم 
که در کمیســیون بودجه مجلس تصویب شــده و در کمیسون تلفیق 

در حال بررسی است.

 

افزایش 3۵ هزار تنی تولید گوشت توسط عشایر

وزیــر صنعــت، معدن و تجــارت گفــت: در مقابل 
صــادرات بــرق از کشــور پاکســتان، مــی  توانیم 
برنــج وارد کنیم کــه این مهم منتظــر تصویب در 
 دســتگاه های مرتبــط در پاکســتان از جمله بانک 
مرکزی این کشــور اســت.به گزارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، علیرضا رزم حسینی در گفت وگوی 
تلفنی با  عبدالرزاق داوود »مشــاور نخســت وزیر و 
وزیــر صنعت، بازرگانی، نســاجی، تولید و ســرمایه 
گذاری پاکســتان با ابراز خرسندی از بازگشایی مرز 
ریمدان- گبد بر گســترش فعالیت هــای این مرز، 
برای توســعه مراودات تجاری و همکاری های میان 
دو کشــور تاکید کرد.وزیر صنعــت، معدن و تجارت  
ضمن خواستار شدن برگزاری هر چه زودتر برگزاری 
نهمین نشست کمیته مشترک تجاری دو کشور ایران 
و پاکستان   برای حضور  عبدالرزاق داوود در نهمین 
نشست کمیته مشــترک تجاری دو کشور در تهران، 
ابراز امیدواری کرد و افزود:  با امضای تفاهم نامه ها و 
توافقنامه های مشترک در این نشست، همکاری های 
میان دو کشــور توسعه خواهد یافت.  وی با اشاره به 
تصویب مصوبات مربوط به مبادلات مرزی در مجلس 

شورای اسامی ایران عاقه مندی کشورمان را برای 
توســعه مبادلات با پاکســتان در حوزه مرزها اعام 
کرد. رزم حسینی همچنین با اشاره به بازگشایی مرز 
ریمدان-گبد به عنوان دومین مرز رســمی میان دو 

کشور ابراز امیدواری کرد که با توافق طرفین به زودی 
شاهد گشــایش مرز ســوم میان دو کشور و توسعه 
مراودات بیشتر نیز باشیم رزم حسینی تأکید کرد که 
با برگزاری نهمین کمیته مشترک و رایزنی های انجام 

شــده، مذاکرات موافقتنامه تجارت آزاد نهایی شود. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت کشــورمان همچنین با 
اشــاره به مذاکرات قبلی در خصوص تهاتر کالا میان 
دو کشــور، گفت: در مقابل صادرات برق، از کشــور 
پاکستان برنج می توانیم وارد کنیم که این مهم منتظر 
تصویب در دستگاه های مرتبط در پاکستان از جمله 
بانک مرکزی این کشور است. رزم حسینی با یادآوری 
ظرفیت تجار توانمند در پاکستان، آمادگی کشورمان 
را برای دعوت از ســرمایه گذاران و تجار پاکســتانی 
 برای سرمایه گذاری در مرز میرجاوه یا مناطق آزادی 
هماننــد چابهار اعام کرد. وی  با اشــاره به شــیوع 
ویروس کرونا و تاثیری که بر کاهش مبادلات تجاری 
میان دو کشور و تمامی کشورهای دنیا داشته است، 
گفــت: نهمین کمیته مشــترک تجاری دو کشــور 
ســرآغاز دور جدیدی از همکاری ها برای گسترش 
مبادلات باشد. وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست 
تا معاونان دو طرف در ســطح ملی و دو استاندار در 
ســطح محلی مذاکرات مجازی را بــرای تهیه پیش 
 نویس تفاهم نامه ها و توافقنامه ها برای نشست آتی 

دو طرف آماده کنند.

با مصوبه کمیسیون تلفیق در خصوص واردات خودرو 
از مناطق آزاد، پیش بینی می شود، ۱۰ هزار میلیارد 
تومان درآمد جدید ایجاد شــود. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تســنیم ، چند روز قبل بود که 
با وجود اطاع رسانی نامشخص از مصوبه کمیسیون 
تلفیق خبرگزاری تســنیم،  نخستین بار و به صورت 
رســمی اعام کرد که اولا کمیسیون تلفیق بودجه 
مصوبــه ای در خصوص واردات خودرو داشــته و در 
ثانی طبق این مصوبه قرار نیست خودروهای نو مانند 
سالهای ۹۶ و ماقبل وارد کشور شود. همین جا ذکر 

این نکته ضروری اســت که در آن مقطع حدود 7۰ 
هزار دســتگاه خودرو با ارز بــری ۱.۵ تا ۲ میلیارد 
دلاری وارد کشور شدند. در رابطه با تعداد خودرویی 
که از طریــق مصوبه مجلس از مناطــق آزاد امکان 
ورود به ســرزمین اصلی را  دارنــد هنوز پیش بینی 
دقیقی ارائه نشده اســت، اما به هرحال مناطق آزاد 
نیاز به خــودرو دارند، به عبارت دیگر  قرار نیســت 
حجم غیرمتعارفی  خودرو از این مناطق به سرزمین 
اصلی وارد شــود. بر این اســاس با پیش بینی که در 
مجلس صــورت گرفته قرار اســت  از محل واردات 

خودرو کارکرده و مســتعمل از مناطــق آزاد و یا به 
عبارت ساده تر پاک فروشی، در سال آینده ۱۰ هزار 
میلیارد تومان قابل تحقق باشد.برخی منابع به صورت 
غیر رســمی اعام کرده اند هم اکنون بیش از ۱۰۰ 
هزار دستگاه خودروی خارجی در مناطق آزاد وجود 
دارد که احتمــال دارد ۱۰ درصد از این خودروهای 
کارکرده وارد ســرزمین اصلی شوند.سازمان برنامه و 
بودجه معتقد است، با توجه به تعدادی از خودروها که 
قابلیت ورود از مناطق آزاد به سرزمین اصلی را دارند 
به نظر نمی رســد این ۱۰ هزار میلیــارد تومان قابل 

تحقق باشد، این در حالی است که احتمالا حدود ۱۴ 
هزار دستگاه امکان ورود به سرزمین اصلی را داشته 
باشــد که در این حالت به نظر می رسد حدود ۵هزار 
میلیارد تومان منابع کسب شود.به هر حال باید تاکید 
کرد،  مصوبه اخیــر تلفیق در مورد واردات خودرو از 
مناطق آزاد و درآمد دولــت از محل دریافت حقوق 
ورودی این خودروها ارتباطی با ۲۰۰۰ میلیارد تومان 
حقوق ورودی مندرج در لایحه ندارد.  هر آنچه که از 
این محل کسب شود به پیش بینی های قبلی حقوق 

ورودی برای درآمد دولت اضافه خواهد شد.

واردات برنج در مقابل صادرات برق به پاکستان

پیش بینی درآمد ۱۰ هزار میلیارد تومانی دولت با آزادسازی واردات خودروی دست دوم از مناطق آزاد

رویداد مجازی ارائه نیازهای صنعت لاســتیک 
با هدف حمایت از توســعه زنجیره تامین حوزه 

لاستیک برگزار می شود.
به گزارش ایســنا، ســتاد توســعه فناوری های 
فوتونیک لیزر مواد پیشــرفته و ساخت معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری با همکاری 
صندوق نــوآوری و شــکوفایی، در نظر دارد، با 
هدف حمایت از توســعه زنجیــره تامین حوزه 
لاســتیک »رویداد ارائه نیازهای فناورانه حوزه 

لاستیک« را برگزار کند.
در این رخداد ملی، در مرحله اول نیازمندی های 
فناورانه شــرکت های حوزه لاستیک شناسایی 
می شــود و ســپس فعالان فناور، شــرکت های 
فناور  هســته های  و  اســتارتاپ ها  دانش بنیان، 
دانشــگاهی و دیگر فعــالان نوآور ایــن حوزه، 
قابلیت هــا و ایده هــای خــود را بــه منظــور 
نیازهای شــرکت های صنعتی  برطرف کــردن 

ارائــه می کننــد. در صورت ایجــاد توافق میان 
شرکت های فناور و مجموعه های بزرگ فعال در 
صنعت لاســتیک توافق و همکاری فناورانه بین 

آنها شکل می گیرد.
طرح هــای برگزیــده ایــن رویداد کــه قابلیت 
بومی ســازی نیازهای مورد نظــر این صنعت را 
داشــته باشــند، پس از ارزیابی هــای لازم و در 
صــورت تصویب مورد حمایــت مادی و معنوی 
ســتاد توســعه فناوری های فوتونیک لیزر مواد 

پیشرفته و ساخت قرار می گیرند.

نیازهای صنعت لاستیک شناسایی می شود

بر اساس آخرین گزارش وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت(، از ابتدای ســال جاری تا پایان 
آذرماه، تمامی مجوزهای معدنی صادر شــده به 
لحاظ تعدادی در مقایســه با مدت مشــابه سال 
گذشــته افزایش یافته اند.به گزارش ایســنا، در 
۹ ماهه ســال ۱۳۹۹ معادل 7۰۱ فقــره پروانه 
اکتشاف صادر شده که نسبت به ۶۶۹ فقره صدور 
پروانه اکتشــاف صادر شده در مدت مشابه سال 
گذشته ۴.۸ درصد افزایش داشته است.طی مدت 
مذکور ســال جاری با افزایــش ۱.۴ درصدی در 

صدور گواهی کشف معادن، ۳۶7 فقره این مجوز 
معدنی صادر شده است. در مجموع ۹ ماه ابتدایی 
سال گذشته ۳۶۲ فقره گواهی کشف صادر شده 
بود.طبق آمــار وزارت صمت، در صــدور پروانه 
بهره برداری طی ۹ ماهه ســال ۱۳۹۹؛ نیز نسبت 
به مدت مشابه ســال گذشته رشد ۳.۸ درصدی 
دیده می شود. در ۹ ماهه امسال ۴۶۲ فقره پروانه 
بهره برداری صادر شــده است؛ این در حالی است 
که میزان صدور پروانه بهره برداری در مدت مشابه 

سال گذشته ۴۴۵ فقره بوده است.  
همچنین در این ۹ ماه سرمایه مجوزهای صادره 
برای گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف 
شده برای عملیات اکتشاف بوده است، رشد ۸.۴ 
درصدی داشته است. در این مدت، بیش از ۹۱۰ 
میلیارد ریال صرف عملیات اکتشاف شده است؛ 
در صورتی که در مدت مشابه سال گذشته حدود 

۸۴۰ میلیارد ریال صرف شد.

افزایش مجوزهای معدنی طی ۹ ماهه امسال نسبت به سال گذشته

موافق آزاد شدن صادرات 
شیرخشک در ازای حذف ارز 

ترجیحی هستیم
رئیس انجمن صنفی تولید شــیر خشک با اشاره به ممنوعیت 
صادرات شیرخشــک از ســال ۹7 ،گفت: مــا موافق حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی از واردات نهاده های دامی هســتیم تا در ازای 
آن اجازه صادرات داشته باشیم.سیاوش سلیمی، رئیس انجمن 
صنفی تولید شــیر خشک کشــور در گفتگو با خبرنگار مهر با 
بیــان اینکه ما رفع تنگناها و موانع تولیدی برای تولیدکنندگان 
شیرخشــک صنعتی اســت، گفت: در این راستا اقدامات بسیار 
زیادی انجام شده که پیگیری رفع ممنوعیت صادرات مهم ترین 
آنها است.وی با اشاره به ممنوعیت صادرات شیرخشک از سال 
۹7 تاکنون، افزود: متأســفانه صادرات شیرخشــک بدون ارائه 
هیچ دلیل منطقی ممنوع اعام شده، علیرغم اینکه ما عاوه بر 
تأمین نیاز داخل، مازاد نیز داریم.ســلیمی با بیان اینکه تاجران 
به ســختی اقدام به بازاریابی برای محصــولات خود می کنند، 
تصریح کرد: اقدامات غیرکارشناســانه منجر به از دســت رفتن 
بازارهای هدف و سرخوردگی صادرکنندگان می شود در نتیجه 
این امر بر روی تولیدکنندگان و دامداران نیز تأثیرگذار اســت.

رئیس انجمن صنفی تولید شــیر خشک کشــور تصریح کرد: 
مــا این موضوع را از طریق کمیســیون های اقتصادی، صنایع و 
کشــاورزی مجلس و همچنین وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت پیگیری کردیم اما متأســفانه تاکنون 
منجر به نتیجه ای نشده است.ســلیمی با اشاره به اینکه دولت 
به بهانه تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی بــرای واردات نهاده های 
دامی، اجازه صادرات شیرخشــک را نمی دهــد، اضافه کرد: با 
توجه به چالش های تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات، 
ما کاماً موافق حذف این ارز هستیم و دولت در ازای حذف آن 
از واردات کالاها، اجازه صادرات بدهد تا بازار به تعادل برسد.وی 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به توسعه تولید کره در 
داخل کشــور گفت: یکی از اقدامات مؤثر ما تغییر گروه کالایی 
محصــول کره از یک به دو بود که بــه دنبال این اتفاق واردات 
 آن کاهش یافت و صنایع تولیدی داخل تقویت شــدند که این 

اتفاق بسیار خوبی بود.

 حتی یک نانوا در تهران 
کرونا نگرفته است

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران گفت: تاکنون هیچ آماری 
مربوط به ابتا یا مرگ و میر نانواها بر اثر کرونا نداشــته ایم و 
دمای بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ درجه نانوایی ها پاشــنه  آشــیل کرونا 
بوده است.به گزارش پایگاه اطاع رسانی و پایش آثار اقتصادی 
کرونــا، بیژن نوروزی مقدم اظهار داشــت: با شــروع کرونا در 
اسفندماه سال گذشته اعام شد که نانوایان با توجه به اهمیت 
تأمیــن قوت غالب مردم جزو دســته اول قرار دارند که باید به 
کارشــان ادامه دهند. در ابتدا شناخت درستی از ویروس کرونا 
وجود نداشــت و بیش از آنکه مردم متوجــه راه های انتقال و 
پیشــگیری آن باشــند دچار ترس از کرونا شده بودند و از این 
رو خانواده های کارگران مشــغول به کار در نانوایی ها که اکثراً 
در شهرستان ها ساکن هستند خواستار بازگشت فرزندانشان از 
تهران بودند تا در معرض آســیب ابتاء بــه کرونا قرار نگیرند.

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران ادامه داد: از سویی از دست 
دادن کارگران می توانســت به کاهش تولید نان و مشــکات 
مختلفی منجر شــود. از این رو برای حفظ کارگران و ممانعت 
از بازگشت آن ها به شهرستان ها نانواداران مجبور شدند حقوق 
و مزایــای کارگران را افزایش دهند البته که این افزایش هزینه 
همراه بــا افزایش قیمت نان نبود و در کنار افزایش هزینه های 
تولید یک بــار جدید بر دوش نانواداران تحمیل شــد.نوروزی 
مقدم به نگرانی ها در رابطه با احتمال قرنطینه شــدن تهران و 
کمبود نان در ابتدای شــیوع کرونا اشاره کرد و گفت: با ایجاد 
تــرس و نگرانی از کم بودن نان در جامعه چند روزی با هجوم 
مردم برای خرید نان مواجه بودیم. به همین دلیل نانوایی ها تا 
۱۰ شــب و بعضاً ۱۱ شب به پخت ادامه دادند تا مردم مطمئن 

شوند آرد مورد نیاز وجود دارد.

رشد  ۱۲۹ درصدی تعداد طرح های 
سرمایه گذاری خارجی 

طرح هــای صنعتــی، معدنــی و تجــاری مصــوب در هیات 
ســرمایه گذاری خارجی در ۹ ماهه ابتدای امســال از نظر تعداد 
و ارزش نســبت به مدت مشابه ســال قبل رشد کرد. به گزارش 
خبرنــگار اقتصادی خبرگــزاری فارس، حجم ســرمایه گذاری 
خارجی در ۹ ماهه ابتدای امســال به ۱۰۴ میلیون دلار رســید 
که در مقایســه با مدت مشابه سال ۹۸ در مجموع  ۴۸.۶ درصد 
رشد داشته اســت. بررسی وضعیت طرح های صنعتی، معدنی و 
تجاری مصوب در هیات سرمایه گذاری خارجی نشان می دهد که 
حجم ســرمایه گذاری طرح های مصوب در ۹ ماهه سال گذشته 
7۰ میلیون دلار بوده اســت. تعــداد طرح های صنعتی، معدنی، 
تجاری مصوب در ۹ ماهه ابتدای امســال هزار و ۴77 فقره است 
که در مقایســه با مدت مشابه سال گذشــته ۱۲۹ درصد رشد 
داشته است. بررسی وضعیت طرح های صنعتی، معدنی و تجارت 
مصوب در هیات سرمایه گذاری حاکی از آن است که تعداد این 

طرح ها در ۹ ماهه سال گذشته ۶۴۵ فقره بوده است.

شاهین به تولید نرسید
طبق آمــار وزارت صنعت در مورد تولیــد خودروهای داخلی، 
تا پایان آذرماه هیچ خودروی شــاهینی توســط گروه سایپا به 
تولید نرسیده اســت. به گزارش فارس، در حالی که سلیمانی 
مدیرعامل ســایپا پیشــتر اعام کرده بود که خط تولید انبوه 
شــاهین سایپا از ۱۵ آذرماه آغاز شده است، بررسی آمار تولید 
خودرو که توســط وزارت صنعت تهیه می شود، نشان می دهد 
تا پایان آذرماه هیچ خودروی شــاهین توســط سایپا به تولید 
نرسیده است.این در حالی است که خودروی شاهین به عنوان 
محصول جدید سایپا طی امســال با قرعه کشی به متقاضیان 
عرضه شده و نخستین موعد تحویل این خودرو مربوط به دی 
ماه اســت. اخیراً شورای رقابت قیمت شاهین را ۲۶7 میلیون و 
۴۰۰ هزار تومان تعیین کرد که اعتراض برندگان قرعه کشــی 

خرید این خودرو را به همراه داشت.

صنعت، معدن، تجارت
چهارشنبه 24 دی 1399| سال چهارم | شماره 700
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اخــبــار

رئیس اداره حفاری مدیریت اکتشاف گفت: ما اطراف 
میدان پارس جنوبی کار مطالعات اکتشافی را شروع 
کرده ایم و الان دکل پاســارگارد ۱۰۰ روی لوکیشن 
یلدا، نزدیک بــه میدان پارس جنوبی در حال انجام 
عملیات اکتشافی است و حفاری آن به اتمام رسیده 
است.حســین روایه رئیس اداره حفــاری مدیریت 
اکتشاف شــرکت ملی نفت در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری فارس، با اشاره به روند حفاری 
چاه اکتشافی اظهار داشــت: در مطالعات اکتشافی 
میادیــن هیدروکربــوری، ادارات زمین شناســی و 
ژئوفیزیک روی پراســپکت های مختلف و در نواحی 
مختلفی کــه احتمال وجود هیدروکربن وجود دارد، 
در قالب تیم واحد انجــام وظیفه می نمایند. بر پایه 
این مطالعــات، مناطقی که احتمــال وجود منابع 
هیدکربوری است، کاندید می شــود و پس از اتمام 
مطالعات ژئوفیزیک، کار حفاری چاه اکتشافی شروع 
می شود.وی ادامه داد: ســپس دستگاه های حفاری 
در لوکیشن های مشــخص، جهت حفاری چاه های 
اکتشــافی مســتقر می شــوند. برای هر چاه طبق 
برنامه، هدفی از حفاری تعیین می گردد و نوع سیال 
هیدروکربنی اغلب آن از قبیل نفت یا گاز، بر اساس 
میادین اطراف پیش بینی می شود. قبل از حفاری چاه 

اکتشــافی، وجود هیدروکربن با عدم قطعیت همراه 
است. در واقع حفاری و تست چاه آخرین زنجیره از 
اکتشاف است.روایه گفت: یکی از تفاوت های چاه های 
اکتشافی با چاه های تولیدی در این است که پنجره 
گل حفاری که لازمه کنترل چاه جهت جلوگیری از 
ورود ســیال هیدروکربوری ناخواسته به چاه است و 
همچنین تامین کننده پایداری دیواره چاه است، به 
درستی مشخص نیست و با عدم قطعیت همراه است. 
در چاه اکتشــافی، در حال رمزگشایی از مجهولات 
درون چاهی هســتیم. کلیه اطاعات کســب شده 
از چاه در اختیار شــرکت بهره بــرداری که در آینده 
متولی توسعه میدان است قرار خواهد گرفت.رئیس 
اداره حفاری مدیریت اکتشاف گفت: به دلیل وجود 
ابهامات در پنجره گل، حفاری چاه های اکتشــافی با 
رویکرد محافظه کارانه تری نسبت به حفاری چاه های 
تولیــدی صورت می گیرد، در نتیجــه زمان حفاری 
چاه اکتشــافی نســبت به چاه تولیدی بیشتر است. 
هنگامی که دستگاه حفاری روی لوکیشن مشخصی 
مستقر می شود با مته های سایز بزرگ ۳۶ یا ۲۶ اینچ 
بســته به اهداف چاه، عملیات حفاری آغاز می گردد 
و سپس به تدریج پس از هر جداره گذاری از مته های 
بــا ســایزهای  ۱/۲ ۱7،  ۱/۴ ۱۲، ۳/۸ ۸ و  7/۸ ۵ 

اینچ استفاده خواهد شد، به طوری که چاه با جداری 
تولیدی و آستری وارد بخش مخزنی می شود.

میدان  مناطق حاشیه  اکتشــاف در  کارهای 
پارس جنوبی در چه مرحله ای قرار دارد؟

وی درباره شــیوه تامین مته های مــورد نیاز برای 
حفاری چاه اکتشافی اظهار داشت: مته های مورد نیاز 
برای حفاری چاه های اکتشافی غالبا از خارج کشور 
و در قالب مناقصات داخلی تامین می شــوند، البته 
چند سالی است که شــرکت های داخلی به ساخت 
 Rock Bit و PDC برخــی از مته های حفــاری
روی آورده اند. چنانچه تولیدکنندگان داخلی تمایل 
داشته باشــند، ما حاضر هستیم نمونه های مختلف 
از انواع ســایز مته ها را جهت مهندسی معکوس در 
اختیار آنها قرار دهیم تا بتوانند برای بومی سازی آنها 
اقدام کنند که هم اکنون این کار انجام شــده است.

روایه با اشاره به اظهارات بیژن زنگنه وزیر نفت مبنی 
بر ضرورت انجام عملیات اکتشافی در اطراف میادین 
پــارس جنوبی توضیح داد: مــا اطراف میدان پارس 
جنوبی نیز کار مطالعات اکتشافی را شروع کرده ایم 
و در حال حاضر دکل پاسارگارد ۱۰۰ روی لوکیشن 
یلدا، نزدیک بــه میدان پارس جنوبی در حال انجام 
عملیات اکتشــافی اســت و حفاری آن نیز به اتمام 

رسیده اســت.رئیس اداره حفاری مدیریت اکتشاف 
گفت:  آزمایش های بهره برداری از چاه اکتشافی یلدا 
در حال انجام اســت و ان شــاءالله در آینده نزدیک، 
نتایج حاصل از آزمایشات بهره برداری این چاه که در 
حاشیه پارس جنوبی است، اعام خواهد شد.مطالعات 
تکمیلی در اکتشاف ذخایر هیدروکربوری جدید در 
این منطقه در حال انجام است ولی اجازه دهید بعد 
از تکمیل مطالعات، نتایج آن به صورت دقیق تری از 
طریق عالی ترین مقام سازمان اطاع رسانی خواهد 
شد، به هر حال امکان خطا وجود داشته و این گونه 
نیست که حفاری چاه  های اکتشافی ۱۰۰ درصد به 

کشف میدان جدید منتج شود.
مبنای مقایسه تعداد عملیات حفاری چاه های 
اکتشافی در ایران و سایرها کشورها چیست؟

وی در پاسخ به این نکته که تعداد حفاری چاه های 
اکتشافی ایران در مقایسه با کشوری مثل نروژ بسیار 
کمتر اســت توضیح داد:  سیاســت های کلی وزارت 
نفت و چشــم انداز دیده شــده در برنامه پنج ساله 
تعیین کننده تکلیف حجمی مدیریت اکتشــاف در 
اکتشافات مخازن هیدروکربوری است و بر اساس این 
سیاســت ها، تعداد چاه های اکتشافی و دستگاه های 
حفــاری موردنیاز برای این پنج ســال برنامه ریزی 
می شــود.ایران در بحث ذخایــر گازی جهان بعد از 
روســیه، جایگاه دوم را در اختیار دارد و حدود ۱۸ 
درصد از کل منابع گازی دنیا را دارا هستیم، در حالی 
که کشــور نروژ جایگاه هفدهم منابع گازی جهان را 
در اختیار دارد و حدود ۱.۲ درصد از کل منابع گازی 
جهان را دارا می باشــد.رئیس اداره حفاری مدیریت 
اکتشاف شــرکت ملی نفت اظهار داشت:  در نتیجه 
طبیعی است که کشــور نروژ به دلیل داشتن منابع 
گازی کم، پتانسیل بیشتری در حوزه اکتشاف میادین 
گازی جدید متمرکز کند. ما براســاس نیازمندی ها 
و ماموریت محول شده در چشــم انداز، عملیات را 
برنامه ریزی کرده و انجام می دهیم و کشورهای دیگر 
مثل نروژ نیز براساس نیازمندی های خود برنامه ریزی 
می کنند.وی گفت: به طور کلی مقایسه کشور ایران 
و نروژ از دریچه تعداد عملیات حفاری چاه اکتشافی 
بر اســاس رتبه ذخایر هیدروکربوری قیاس مناسبی 
نیست. باید با کشورهایی که از ذخایر هیدروکربوری 
بالایی مانند ما برخوردارند و در شرایط تقریبا مشابه 
مقایسه شــویم و منطقی اســت که در کشورهایی 
با منابــع هیدروکربنی بــالا، اولویت بــر افزایش و 
نگه داشــت تولید متمرکز است.در ســال گذشته، 
در اکتشــاف منابع هیدروکربوی رتبه نخست را در 
جهان کسب کردیم. در صورت پایین بودن احتمال 
موفقیت چاه های اکتشــافی و جهت افزایش شانس 
موفقیت، تعداد حفاری چاه های اکتشافی نیز افزایش 
یابد.روایه ادامه داد: البته تأکید می کنم که اکتشاف 
میادیــن نفتی و گازی جدید نیز یکی از اولویت های 
جدی وزارت نفت اســت، زیرا نیاز است که ذخیره 
جدید حاصل از اکتشاف، کاهش ذخایر قبلی در اثر 
تولید را جبران نموده و رتبه ایران را در ذخایر منابع 
هیدروکربوری جهان جهت حفظ قدرت سیاســی و 

چانه زنی در اوپک تامین نماید.

وزیــر نیــرو هشــدار داد در صورتی که اســتفاده 
کنندگان ماینرهــا از وزارت صمت مجوز نگیرند و 
تعرفه اســتفاده از برق ماینر را رعایت نکنند با آنها 
برخورد می شود.به گزارش مهر، رضا اردکانیان صبح 

دیروز در حاشیه مراسم افتتاح بیستمین نمایشگاه 
صنعــت بــرق و شــانزدهمین نمایشــگاه صنعت 
آب و فاضــاب در جمــع خبرنگاران بــا همراهی 
وزیر تجــارت عراق گفت: امروز و فــردا چهارمین 

کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و عراق بعد 
از ۶ ســال برگزار می شــود. وی افزود: ۶ ماه قبل 
ریاســت کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و عراق 
به وزارت نیرو واگذار شــد و در این مدت ترتیبات 
برگزاری چهارمین کمیسیون مشترک اقتصادی را 
انجــام دادیم.وزیر نیرو ادامه داد: ۵۰ تن از مدیران 
ارشد بخش های اقتصادی عراق، وزیر تجارت را در 
این ســفر به تهران همراهی می کنند بخصوص که 
زمینه همکاری های دو کشور در حوزه خدمات فنی 
و مهندسی میان ایران و عراق و پیشبرد پروژه های 
عمرانی، فراهم اســت.اردکانیان یادآور شد: در این 
نمایشگاه ۲۰۰ شــرکت ایرانی در بخش برق و7۵ 
شرکت ایرانی در بخش آب و فاضاب و چند شرکت 
خارجی حضور دارند. اهمیت این دوره از نمایشگاه 
نســبت به دوره های قبل در این اســت که در دو 
ســال اخیر که تحریم کنندگان تاش های خود را 
برای تحریم اقتصادی ایران به ثبت رسانده اند پس 
از برخورد با ســقف با مغز به زمین افتادند.وی در 
پاسخ به پرسشــی درباره ماینرهای غیرمجاز اظهار 
داشــت: پس از تصویب آئین نامــه بهره برداری از 

ماینرهــا در هیئت دولت و اباغ آن به وزارت نیرو، 
استفاده از ماینرها تابع مقرراتی است که در مرحله 
نخســت بایــد از وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
مجوز دریافت کنند. در مرحله بعد کســانی که این 
مجوز را از وزارت صمت دارند می توانند با استفاده 
از تعرفه های خاص مصرف انــرژی که وزارت نیرو 
آن را تعیین می کند، از انرژی برق اســتفاده کنند.

اردکانیان هشــدار داد: در غیر این صورت کســانی 
که اســتفاده غیر مجاز از برق برای ماینرها داشته 
باشند با آنها برخورد می شود. ما اجازه استفاده غیر 
مجــاز از برق برای ماینرها را تحت هیچ شــرایطی 
نمی دهیــم.وی درباره روابط ایران و عراق در بخش 
انرژی تصریح کرد: در حال حاضر در بخش انرژی، 
صــادرات ما به عراق محدود به برق و گاز اســت و 
عمده صادرات و تبادلات تجاری ما با این کشور در 
خدمات فنی و مهندسی و اجرای پروژه های عمرانی 
در عراق محدود می شــود.به گفتــه وزیر نیرو برای 
افزایش مبادلات تجاری ایران و عراق به ۲۰ میلیارد 
دلار باید مباحث مربــوط به حمل ونقل، گمرک و 

ایجاد تعرفه ترجیحی گشایش ایجاد شود. 

هشدار وزیر نیرو به دارندگان ماینر: مجوز نگیرید برخورد می شود

عرضه اولیه ۱۳ هزار و ۵۷۰ میلیارد 
ریال اوراق سلف موازی

مدیرعامل شرکت برق حرارتی گفت: این شرکت مادر تخصصی 
به عنوان پیشتاز در استفاده از روش های تامین مالی، به استناد 
تبصره ۵ قانون بودجه ســال ۱۳۹۹ موفق به انتشار اوراق مالی 
اسامی شد.به گزارش وزارت نیرو، محسن طرزطلب، گفت: این 
عرضه اولیه نخســتین تأمین مالی صنعت برق در بخش دولتی 
اســت که در نماد معاماتی »ســحرا« و طــی دو مرحله انجام 
می شود.وی با اعام آغاز مرحله نخست اولین عرضه اولیه اوراق 
سلف موازی اســتاندارد برق بخش دولتی در روز جاری، گفت: 
شرکت مادر تخصصی تولید برق حرارتی در راستای تأمین مالی 
طرح های توسعه ای خود بنا دارد طی دو مرحله نسبت به انتشار 
و عرضه اولیه اوراق سلف موازی استاندارد برق به ارزش ۱۳ هزار 
و ۵7۹ میلیارد ریال در بازار مشــتقه بــورس انرژی ایران اقدام 
نماید که در گام نخســت برابر با ۶ هــزار ۵7۹ میلیارد ریال از 
این اوراق دیروز ســه شــنبه در این بازار با موفقیت عرضه اولیه 
شد.طرزطلب با اشاره به جزئیات این تأمین مالی افزود: دیروز دو 
میلیون و ۴۲۰ هزار و 7۴۳ قرارداد ســلف موازی استاندارد برق 
توسط شرکت مادر تخصصی تولید برق حرارتی به ارزش ۶ هزار 
و ۵7۹ میلیارد ریال در نماد سحرا ۰۲۱ به روش حراج ناپیوسته 
در حالی عرضه شــد که تعهد پذیره نویســی این اوراق به گروه 
خدمات بازار سرمایه سهم آشــنا و شرکت تأمین سرمایه امین 
اختصاص یافته اســت. وی تصریح کرد: صندوق سرمایه گذاری 
اختصاصی بازار گردانی ســهم آشــنا یکم نیز نقش بازار گردان 
را برای ایــن اوراق طی دوره عرضه ثانویــه ایفا خواهد کرد که 
بر اســاس امید نامه این عرضه اولیه، بازدهی ســالانه این اوراق 
حداقل ۱7.۵ درصد خواهد بــود. همچنین این اوراق منضم به 
قراردادهــای اختیار خریــد و فروش تبعی بــوده و دوره زمانی 
این قراردادها، دو ســال پس از تاریخ شــروع عرضه اولیه است.

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق حرارتی ادامه داد: اوراق سلف 
موازی استاندارد از سود بین دوره ای برخوردار نیست و در پایان 
دوره، خریــدار می تواند با توجه به قیمت اوراق در سررســید و 
بر اســاس قیمت اختیار خرید یا فروش تبعی نسبت به تحویل 
فیزیکی یا تســویه نقدی اقدام کند.طرزطلب با اشــاره به اینکه 
این مسئله نشــان از انعطاف پذیری شرکت و کادر تأمین مالی 
آن با توجه به محدودیت های موجود برای شــرکت های دولتی 
است، اظهار امیدواری کرد: با رفع محدودیت شرکت های دولتی 
و هموار کردن مسیر استفاده از بازار سرمایه از طریق اصاحات 
قوانین و مقررات می توان مسیر توسعه جدیدی را برای سال های 
آتی ترســیم و پروژه های دولتی را به سرانجام رساند.وی اضافه 
کرد: در این راســتا شــرکت مادر تخصصی در راستای استفاده 
از ظرفیت های قانونی و به اســتناد تبصره )۵( قانون بودجه سال 
۱۳۹۹ کل کشــور موفق به اخذ مجوزات لازم برای انتشار اوراق 
سلف موازی استاندارد برق به میزان ۱۳،۵7۹ میلیارد ریال طی 
دو مرحله شد.مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: 
اتکای شرکت های دولتی به منابع عمومی دولتی مهمترین عامل 
توقف یا افزایش دوران ساخت پروژه های دولتی بوده به نوعی که 
بعضاً طرح یا پــروژه دولتی دیگر توجیه پذیری اقتصادی ندارد؛ 
از این رو تمرکز بر ســایر روش های تأمین مالی یکی از الزامات 

پیشرفت و توسعه ظرفیت در هر بخشی است.

فقط ۵ درصد سوخت نیروگاه ها با 
مازوت تأمین می شود

معاون وزیر نفت در امور گاز گفت: از ابتدای امسال تاکنون تنها 
۵ درصد سوخت نیروگاه ها با مازوت تأمین شده است.به گزارش 
وزارت نفت، حسن منتظرتربتی، در واکنش به گفته هایی مبنی 
بر اینکه افزایش غلظت مازوت در هوا به دلیل اســتفاده بعضی 
صنایع و نیروگاه ها و کم کاری شــرکت ملی گاز در تحویل گاز 
به آنهاســت، اظهار کرد: امســال موضوع کمبود تولید گاز به 
هیچ عنوان مطرح نبوده اســت، زیرا با توســعه فازهای جدید 
پارس جنوبی تولید روزانه گاز به طور میانگین از ابتدای امسال 
تاکنون نســبت به زمان مشــابه پارســال روزانه ۳۹ میلیون 
مترمکعب افزایش یافته اســت.وی افزود: ایــن افزایش تولید 
در دی ماه امســال نیز نسبت به زمان مشابه پارسال روزانه ۶۴ 
میلیون مترمکعب هم بیشتر شده است.مدیرعامل شرکت ملی 
گاز ایران تصریح کرد: در زمــان موازنه منفی تولید و مصرف، 
مصرف مــازوت در نیروگاه ها برای تأمیــن بخش کمی از نیاز 
ســوخت نیروگاه ها متداول است و در مدت سپری شده امسال 
نیز تنها پنج درصد سوخت موردنیاز نیروگاه ها با مازوت تأمین 
شده، از سویی امسال تأمین ســوخت نیروگاه های مازوت سوز 
نزدیک کان شهرها به طور کامل با گاز طبیعی یا نفت گاز انجام 
شده است.تربتی با اشاره به مسئولیت شرکت ملی گاز و وزارت 
برای حفظ جان شــهروندان آســیب دیده از آلاینده ها، گفت: 
موضوع حفاظت از محیط زیست به طور عام که به طبع به طور 
خاص شــامل جلوگیری از آلودگی هوا نیز می شود، همواره از 
رئوس راهبردی شــرکت ملی گاز ایران بوده و این شــرکت در 
بیانیه هــای مختلف، از جمله بیانیه خط مشــی نظام مدیریت 
یکپارچه، بیانیه مسئولیت های اجتماعی و اسناد دیگر به بهبود 
مســتمر فرآیندها و کیفیت محصــولات و خدمات، حفاظت و 
صیانت از محیط زیست و رعایت حقوق شهروندی در محدوده 
فعالیت های شــرکت متعهد شده اســت، اما فرآیندهای دیگر 
ســازمان ها را شامل نمی شود و هر سازمانی مطابق با الزام های 
قانونی موجود، مســئول پیامدهای ناشــی از فعالیت های خود 
است. وی ادامه داد: تخصیص ســوخت گاز طبیعی نیروگاه ها 
خارج از حیطه اختیارات این شــرکت است و تصمیم گیری در 
این باره از ســوی کمیته های ذی ربط در ســطح وزارت نفت و 
با در نظر گرفتن منابع تأمین شــده از بالادســت )شرکت ملی 
نفت ایران( و اولویت هــای تأمین گاز بخش های مختلف انجام 
می شود. معاون وزیر نفت در امور گاز تصریح کرد: اولویت های 
مذکــور و نیز مقــررات و الزام های مربوط بــه تأمین تقاضای 
مصــارف گاز طبیعی از مدیریت های ذی ربط همچون مدیریت 
هماهنگی امور گازرســانی، برنامه ریزی تلفیقی و دیسپچینگ 
قابل استعام است. تربتی گفت: از آنجا که مصرف سوخت های 
ســنگین از جمله مازوت توســط نیروگاه ها به عنوان مهم ترین 
عوامل آلودگی هوا در روزهای اخیر یاد شده، بعضی از الزام های 
قانونی مرتبط با موضوع را تشــریح می کنیم.وی با اشاره به این 
مــواد قانونی تاکید کرد: ماده ۴۴ قانون برنامه ششــم مصوب 
سال ۱۳۹۵ مجلس شورای اسامی دولت را مکلف کرده است 
به منظور افزایش ارزش افزوده انرژی و تکمیل زنجیره ارزش و 
کاهش شــدت انرژی، مصرف انرژی برای واحد تولید در طول 

اجرای قانون برنامه اقدام هایی را انجام دهد.

آخرین جزئیات از فعالیت های اکتشافی در مناطق 
حاشیه ای میدان پارس جنوبی

انرژی

بانک آمریکایی گلدمن ساکس انتظار دارد قیمت 
نفت خام برنت تا تابستان ۲۰۲۱ به ۶۵ دلار برای 

هر بشکه برسد.
به گزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از بلومبرگ 
انگلیســی، بانک آمریکایی گلدمن ساکس اعام 
کرد کــه کاهش تولید نفت عربســتان و انتقال 
قدرت به دموکرات هــا در ایالات متحده آمریکا 
ســبب می شود قیمت نفت خام برنت تا تابستان 

۲۰۲۱ به ۶۵ دلار برای هر بشکه برسد.
این بانک سرمایه گذاری وال استریت پیش از این 
پیش بینــی کرده بود قیمت نفت تا پایان ســال 

۲۰۲۱ به ۶۵ دلار می رسد.
تحلیلگران گلدمن در یادداشــتی اظهار کردند: 
انتقال قدرت بــه دموکرات ها در آمریکا و بیانیه 
اخیر عربســتان مبنی بر کاهش تولید داوطلبانه 
و یکجانبه نفت این کشور، چشم انداز میان مدت 

بازارهای نفت را محدودتر کرده است.

این بانک ســرمایه گذاری هفته گذشــته اعام 
کرد که تعهد عربســتان مبنی بــر کاهش یک 
میلیــون بشــکه ای تولید فراتــر از توافق اوپک 
پــاس، نشــانه کاهــش تقاضای نفــت در پی 
 قرنطینه هــای جدید اعمال شــده بــرای مهار 

ویروس کرونا است.
قیمت نفت خام برنت روز دوشنبه یک دلار برای 
هر بشکه کاهش یافت و حدود ۵۵ دلار برای هر 
بشکه معامله شد. قیمت نفت ۲۰ درصد از ارزش 

خود را در سال ۲۰۲۰ از دست داد.

قیمت نفت برنت تا تابستان به ۶۵ دلار می رسد

ایســنا/مرکزی مدیرکل دفتر فنی و نظارت شبکه 
انتقال شرکت توانیر گفت: توسعه زیرساخت برق در 
شهرستان های ساوه و زرندیه ضروری است.به گزارش 
ایسنا، به نقل از توزیع برق استان مرکزی، علیپور در 
بازدیــد از مجموعه های فعــال در حوزه صنعت و 
کشاورزی و شرکت های بزرگ شهرستان های ساوه 
و زرندیه با بیان اینکه شهرســتان زرندیه به دلیل 
مجاورت با پایتخت کشور و نزدیکی به راه آهن مورد 
توجه خاص ســرمایه گذاران واقع شده است، افزود: 
توسعه زیرساخت برق در این شهرستان ها لازم است.

وی با اشاره به اینکه برق زیرساخت صنایع دیگر است، 
افزود: با توجه به تحقق منویات مقام معظم رهبری 
در سال جهش تولید و پیشرفت فیزیکی طرح های 
صنعتی متقاضیان بــرق و همچنین صنایع بزرگ، 
باید توسعه برق در این شهرستان ها در دستور کار 
ویژه قرار گیرد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان مرکزی هم در این بازدید با بیان اینکه استان 
مرکزی پایتخت صنعت کشــور است و بیش از 7۰ 
درصد مصرف برق در بخش صنعت و کشــاورزی 
است، افزود: همکاری، همراهی و تعامل بین شرکت 
توزیع برق و سرمایه گذاران موجبات رشد اقتصادی و 
توسعه روزافزون شهرستانهای ساوه و زرندیه را فراهم 
می سازد.محمد اله داد افزود: امروزه نقش و اهمیت 
انرژی و تأثیر آن در اقتصاد بر کسی پوشیده نیست. 
انرژی به یکی از عوامل مهم در فرآیند رشد و توسعه 
تبدیل شــده و کاهش مصرف برق موجب کاهش 

سرمایه گذاری در تجهیز صنعت برق می شود.

ضرورت توسعه زیرساخت برق در ساوه و زرندیه
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اخــبــار  

شــاخص دلار جایگاه خود در کانــال ۹۰ واحدی را 
تثبیت کرد.به گزارش ایســنا به نقــل از رویترز، جو 
بایــدن در اظهاراتــی که از آن به عنــوان چاپ پول 
بیشتر استنتاج می شود وعده داده است تریلیون ها 
دلار دیگر پــس از روی کار آمدن دولتش به اجزای 
مختلف اقتصاد آمریکا تزریق کند. این در حالی است 
کــه دولت آمریکا از ابتدای کرونا تاکنون حدود چهار 
تریلیون دلار نقدینگی به اشــکال مختلف در بخش 
های مختلف تزریق کرده اســت و ایــن رقم جدا از 
اعتبار تقریبا مشــابهی است که توســط فدرال رزرو 
تزریق شــده است. ریچارد کاریدا- قائم مقام رئیس 
بانک مرکزی آمریکا گفته است این بانک فعا قصدی 
برای توقف برنامه خریــد اوراق قرضه خود ندارد که 
طــی آن هر هفته حــدود ۱۲۰ میلیــارد دلار اوراق 
خریــداری می شــود.  روند احیــای اقتصاد چین با 
سرعت بسیار بیشتری از آمریکا در حال انجام است و 
یان کشور پس از رشد ۱.۹ درصدی در سال ۲۰۲۰، 
به گفته صندوق بین المللی در سال جاری رشد 7.۹ 
درصدی را تجربه خواهد کرد و این بدان معنا خواهد 
بود کــه تولید ناخالص داخلی این کشــور به تحقق 
هدف ۱۵ تریلیون دلاری خود نزدیک تر خواهد شد. 
بــه گفته صندوق بین المللی پــول حمایت های پر 

رنگ بانک مرکزی و اصاحات ساختاری دولت کمک 
بسیار زیادی در رشد اقتصادی چین داشته اند و این 
اصاحات می تواند الگوی سایر کشورها نیز قرار گیرد. 
البته به گفته این گــزارش، چین هنوز به اصاحات 
بیشــتری به ویژه در بخش بهره وری نیروی کار نیاز 
دارد.  روند مثبت اشتغال زایی در کشورهای اروپایی 
کماکان ادامه دارد و طبــق اعام مرکز آمار اتحادیه 
اروپا، تا پایان نوامبــر ۲۰۲۰ نرخ بیکاری در منطقه 
یورو و اتحادیه اروپا با ۰.۱  درصد کاهش نســبت به 
مدت مشابه ماه قبل و به ترتیب در سطح ۸.۳ درصد 
و 7.۵ درصد رســید. این نرخ بیــکاری کمترین نرخ 
بیکاری ثبت شده در کشــورهای عضو اتحادیه اروپا 
در پنج ماه اخیر بوده اســت. تخمین زده می شود تا 
پایان این مــاه ۱۵ میلیون و ۹۳۳ هزار مرد و زن در 
سطح اتحادیه اروپا بیکار باشند که از این تعداد، ۱۳ 
میلیون و ۶۰۹ هزار نفر ساکن کشورهای عضو منطقه 
یورو بوده اند.تحــولات ارزی مربوط به چین و آمریکا 
کماکان یکــی از اصلی ترین عوامل تعیین کننده در 
بازار ارز است. آن طور که دفتر مدیریت ذخایر ارزی 
چیــن اعام کرده، میزان ذخایر ارزی این کشــور با 
۳۹ میلیارد دلار افزایش نســبت به ماه قبل به ســه 
تریلیون و ۲۱7 میلیارد دلار رســیده است. تا پایان 

این ماه چین دارای ۱۱۸.۲۵ میلیارد دلار ذخایر طا 
نیز بوده است که در مقایسه با ماه قبل ۸.۲۵ میلیارد 
دلار بیشتر شده است.   از سوی دیگر کسری حساب 
تجاری آمریکا تا پایان ماه نوامبر به ۶۸.۱ میلیارد دلار 
رسیده که این رقم پنج میلیارد دلار بیشتر از ماه قبل 
و بزرگ ترین کسری حساب تجاری ماهانه این کشور 
در ۱۴ ســال اخیر محسوب می شود. کسری حساب 
تجاری آمریکا با چین ۳۰ میلیارد دلار بوده اســت.  
دولت ترامــپ با صدور بیانیه ای اعام کرد هشــت 
اپلیکیشــن چینی علی پی، تنســنت، کیو ولت، وی 
چت پی، شــیر ایت و کم اسکنر مشمول تحریم های 
این کشور قرار گرفته اند و استفاده آن ها از سیستم 
تراکنش های مالی آمریکا ممنوع است. زمان اجرایی 
شدن این ممنوعیت ها سه ماه دیگر خواهد بود و باید 
دید دولت بایدن در این خصوص چه تصمیمی خواهد 
گرفت. آمریکا هــدف از این کار خود را جلوگیری از 
ســرقت اطاعات کاربــران آمریکایی توســط چین 
عنوان کرده اســت. وزارت بازرگانی چین در واکنش 
به ایــن تصمیم آمریکا از پایبندی پکن به حمایت از 
منافع شــرکت های چینی تاکید و اضافه کرده است 
این تصمیم بیش از همه بــه ضرر مصرف کنندگان 
آمریکایــی خواهد بود.  بانک جهانی در برآورد جدید 

خود از چشــم انداز اقتصاد جهانــی پیش بینی کرد 
متوسط رشد اقتصادی جهان در سال جاری به مثبت 
چهار درصد برســد. به گفته این نهاد شیوع کرونا و 
تاخیر در توســعه واکسن باعث شد تا اقتصاد جهانی 
در ســال قبل به طور متوســط ۴.۳ درصد کوچک 
شود. به گفته این نهاد، پیامدهای منفی همه گیری 
کرونا بر روی اقتصاد جهانی تا ســال ها ادامه خواهد 
داشــت و در صورت آغاز مجــدد قرنطینه ها به طور 
گســترده در جهان در پی جهش های جدید ویروس 
کرونا، باید انتظار وخامت اوضاع را داشت.روند احیای 
اقتصادی کشورهای مختلف پس از همه گیری سال 
قبل احتمالا طولانی تر از آن خواهد بود که پیشــتر 
تصور می شــد. در ســنگاپور دولت این کشور اعام 
کرده اســت که سنگاپور با بدترین وضعیت اقتصادی 
در یک دهه اخیر مواجه اســت. در انگلیس نیز پس 
از آنکه بالاترین ســطح هشدار ممکن پس از وخامت 
وضعیت شیوع کرونا در آن اعام شد، انتظار می رود 
رشد اقتصادی مجددا آهســته شود. در نتیجه کرونا 
مدارس انگلیس مجددا تعطیل شــده اند و اسکاتلند 
نیز اعام کرده اســت هیچکس جز در موارد ضروری 
حــق خروج از منزل را نــدارد.  همان طور که انتظار 
می رفت روند افزایش اعمال فشار روی شرکت های 
چینی برای حضور در بازار سرمایه آمریکا مجددا آغاز 
شــده اســت و مقامات بورس نیویورک خبر از انجام 
مقدمات خارج کردن سه شرکت از تابلوهای معاماتی 
را کلید زده اند. این ســه شرکت شامل چاینا تلکام، 
چاینا موبایل و چاینا یونیکام از طرف آمریکا متهم به 
همکاری با ارتش چین شده اند. در طرف مقابل چین 
با هشدار نســبت به عواقب این اقدامات گفته است 
چین از منافع شرکت های چینی حمایت می کند و 
حق پاســخ را برای خود محفوظ می داند. پیشتر نیز 
حدود ۴7 هزار اپلیکیشــن و بازی چینی توسط اپل 
حذف شــده بود.  تاکنون بیش از ۹۰ میلیون و ۸۹۱ 
هزار و ۱۶۲ مورد ابتا به کرونا گزارش شده است که 
در این بین یک میلیون و ۹۴۶ هزار و ۸۵۳ نفر جان 
خود را از دســت داده اند. در بین کشورهای مختلف، 
بالاتریــن تلفات مربوط به آمریکا با ۳۸۳ هزار و ۵۸7 
نفر، برزیل با ۲۰۳ هزار و ۲۰۲ نفر، هند با ۱۵۱ هزار 
و ۲۶۵ نفر، مکزیک با ۱۳۳ هزار و 7۰۶ نفر و انگلیس 
با ۸۱ هزار و ۴۳۱ نفر بوده است.شدت گرفتن سرعت 
شــیوع کرونا باعث شده اســت تا شاهد رقم خوردن 
رکوردهــای جدید از مرگ و میر روزانه ویروس کرونا 
باشــیم تا جایی که روز بیست و نهم دسامبر با ثبت 
از ۱۴ هــزار و ۱۱7 فوتی در یک شــبانه روز رکورد 
قبلی را که مربوط به روز هفدهم دســامبر با ثبت از 
۱۳ هزار و 7۰۲ فوتی بود، شکست.  کیت جوکیس- 
استراتژیست ارزی بانک سوسیت ژنرال گفت: به زبان 
ســاده از نظر معامله گران ارزش فعلی دلار بیش از 
حدی است که باید باشد و برای همین فکر می کنم 
روزهای بد دلار ادامه دارد. بازارها به آن چه در حوزه 
سیاست گذاری پولی رخ می دهد واکنش نشان می 
دهند و با وضعیت فعلی فشار زیادی روی دلار است. 

بــا ورود بورس بــه فاز اصاح کــه از ۲۰ مردادماه 
ســال جاری اغاز شد، ارزش ســهام عدالت تاکنون 
۵۸ درصــد کاهش یافته اســت.به گزارش خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری فارس، ســهام عدالتی که سال 
هاســت در اختیار متقاضیان آن قرار دارد، امســال 
پس از موافقت با آزادســازی آن، به بدترین شــیوه 
ممکن، در صف انجــام معامات قرار گرفت که هم 
باعث کاهش ارزش آن شــد و هم باعث ریزش بازار 
ســرمایه گردیــد.در خرداد ماه ســال جاری دولت 
تصمیم گرفت ســهام عدالــت را اصطاحا آزاد کند 
و افراد توانســتند از این زمــان به بعد تا ۳۰ درصد 
سهام خود را بفروش رسانده و از عواید آن استفاده 
کنند. در مرحله دوم آزادسازی نیز در ۱۸ مردادماه 
۳۰ درصد دیگر این سهام آزاد شد. اما دقیقا دو روز 
پس از آزادســازی مرحله دوم بازار سرمایه وارد فاز 
اصاح شد و تا ۲۰ آبان ماه حدود ۴۵ درصد کاهش 
در شاخص کل را تجربه کرد.با بررسی دلایل ریزش 
بازار در آن مقطع زمانی، می توان ســهام عدالت را 
یکــی از اصلی ترین دلایل این ریزش عنوان کرد. با 
آزادسازی مرحله دوم سهام عدالت، افراد دارای این 
ســهام ها با فرض اینکه مبلغ ۶۰ درصد سهامشان 
حداقل ۹ میلیون تومان خواهد شد، سریع شروع به 
فروش ســهام خود کردند. عرضه ابشاری نمادهایی 

که در لیست ســهام عدالت قرار دارند، در آن زمان 
نشــان می دهــد، یکــی از دلایل ریزش بــازار در 
مردادماه همین عرضه بی حســاب و کتاب ســهام 
عدالت توســط بانک ها و کارگزاری ها بوده است.با 
توجه به ارزش سهام عدالت می توان گفت تا کنون 
۵۸ درصد از ارزش این ســهام نسبت به اول مرداد 
ماه ســال جاری کاهش یافته اســت. کاهش ارزش 
ســهام عدالت تا ۱۱ آبان ماه ۴۸ درصد بوده است 
که این مساله نشــان می دهد سهام عدالت در ماه 
های گذشته به شــدت کاهش یافته است.با نگاهی 
به نمادهای موجود در سبد سهام عدالت افراد، می 
توان ســهم های با ارزش و بنیادی را ماحظه کرد 
که تنها به دلیل عدم مدیریت بازار ســرمایه ارزش 
آنها به شــدت کاهش یافته اســت. ترکیب ســهام 
عدالت مرکب از ســهام ۳۶ شــرکت بورسی و ۱۳ 
شرکت غیربورسی است که آن ۱۳ شرکت هم قرار 
اســت در قالب یک هلدینــگ در آینده وارد بورس 
شــوند. تعداد ۴۹ میلیون نفر ســهامدار عدالت در 
کشور داریم که در زمان آزادسازی سهام عدالت در 
خردادماه ســال جاری، تعداد ۱۹ میلیون نفر روش 
مســتقیم و ۳۰ میلیون نفر روش غیرمســتقیم را 
برگزیده اند.در حال حاضر مجلس به دنبال تصویب 
ثبت نام از جاماندگان ســهام عدالت است. نماینده 

شــیراز و زرقان در مجلس می گوید: پیشنهاد ثبت 
نام جاماندگان ســهام عدالت در کمیســیون تلفیق 
مطرح شــد و اعضای این کمیسیون نیز با توجه به 
ماهیت عادلانه این پیشــنهاد، با ثبت نام 7میلیون 

جا مانده از ســهام عدالت موافقت کردند.حال باید 
دید وضعیت ۴۹ میلیون سهامدارعدالت که در حال 
حاضر سهام آنها با چنین کاهش ارزشی مواجه شده 

اند، چگونه خواهد شد.

صعود دلار در بازارهای جهانی

کاهش 58 درصدی ارزش سهام عدالت در ۱72 روز

بخشودگی ۱۰۰ درصدی جریمه 
دیرکرد بیمه شخص ثالث+بخشنامه

در صورتی که افراد از اول تا پایان بهمن ماه ۹۹ نسبت به تمدید 
بیمه شــخص ثالث خودرو خود اقدام کنند مشمول بخشودگی 
جریمه دیرکرد تمدید بیمه ثالث می شــوند. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم، طبق بخشنامه  اباغی از سوی بیمه 
مرکزی به شــرکت های بیمه، به مناسبت آغاز دهه فجر، جریمه  
دیرکرد بیمه شــخص ثالث کلیه وسایل نقلیه موتوری زمینی از 
جمله خودروهای ســواری، تاکســی، کامیون و اتوبوس شــامل 
بخشودگی شده است. مالکان این خودروها می توانند از اول تا پایان 
بهمن ماه، بدون پرداخت جریمه دیرکرد نسبت به تمدید بیمه نامه 
شخص ثالث خود اقدام کنند و از این بخشودگی بیمه ای بهره مند 
شــوند.  بر اساس این طرح، در صورتی که افراد تا پایان بهمن ماه 
۹۹ نسبت به تمدید بیمه شخص ثالث خودرو خود اقدام نکنند، 
ملزم به پرداخت کامل جریمه دیرکرد تمدید بیمه ثالث هستند. 
در واقع این بخشودگی تنها شامل آن دسته از مالکان است که تا 

پایان بهمن بیمه ثالث خودروی خود را تمدید کنند.

خبر مهم برای مشتریان بانکی ؛ 

 تراکنش های بانکی بدون 
 کد ملی یا شناسه ملی از 
۵ بهمن برگشت می خورند

معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی گفــت: از ۵ بهمن ماه 
امســال، تمام تراکنش های بدون کد شهاب در »ساتنا« برگشت 
می خورند. این اقدام تاثیری بر فعالیت مشــتریانی که اطاعات 
هویتی ایشــان نزد بانکها و موسســات اعتباری موجود اســت، 
نخواهد داشــت.به گزارش خبرگزاری تسنیم، مهران محرمیان، 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، با اشــاره به این موضوع 
که برای اشــخاص حقیقی، »کد ملی« و برای اشخاص حقوقی، 
»شناسه ملی« آنها، »کد شهاب« قلمداد می شود، تاکید کرد: از ۵ 
بهمن ماه امسال، تمام تراکنش های بدون کد شهاب در »ساتنا« 
برگشــت می خورند. این اقدام تاثیری بر فعالیت مشتریانی که 
اطاعات هویتی ایشــان نزد بانکها و موسسات اعتباری موجود 
است، نخواهد داشت و صرفا حســاب ها و تراکنش هایی را که 
فاقد شناسه ملی هستند را متاثر خواهد کرد.  معاون فناوری های 
نوین این بانک در خصوص شناســایی هویت تراکنش های بانکی 
گفت: در راســتای اجرای قانون از چند ســال قبل به دنبال آن 
بودیــم که از هویت تمام تراکنش های بانکی مطمئن شــویم و 
بتوانیم از انجام تراکنش هایی که مشخص نیست به کدام شخص 
حقیقــی یا حقوقی مربوطند جلوگیری کنیــم و در این زمینه، 
تاکنون فعالیت ها و اقدامات زیادی به ویژه در تعامل با ســازمان 
ثبت احوال، سازمان ثبت شرکت ها، وزارت کشور و سایر نهادهای 
ذی ربط انجام شده اســت.وی با بیان اینکه با زحمات همکاران 
در شــبکه بانکی مقدمات اجرای کامل قانون فراهم شده است، 
تصریح کرد: در صورتی که تراکنش  ســاتنای هموطنان گرامی 
برگشت داده شد، می توانند مشکل را از طریق بانک مبدا پیگیری 
و بانک موظف به راهنمایی و همکاری برای حل مشــکل است.

محرمیــان تاکید کرد: با توجه به مهلت طولانی که برای اجرای 
این قانون در نظر گرفته شــده بود، زمان تعیین شــده تمدید 

نخواهد شد.

کاهش شاخص بورس تا یک میلیون 
و ۲۶۰ هزار واحد

شــاخص کل بورس امروز و برای دومین بار در هفته جاری به 
کانال یک میلیــون و ۲۰۰ هزار واحد عقب گرد کرد.به گزارش 
ایسنا، شاخص کل بورس امروز با ۴۰ هزار و ۶۲7 واحد کاهش 
در رقم یک میلیون و ۲۶۰ هزار واحد ایســتاد. شاخص کل با 
معیــار هم وزن هم بــا ۶۱۶۵ واحد کاهش به رقم ۴۶۳ هزار و 
۱۹۴ واحد رســید.امروز یک میلیون معامله به ارزش ۸7 هزار 
و ۲۶7 میلیارد ریال انجام شد.صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 
فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران، ســرمایه گذاری 
تامین اجتماعی، معدنی و صنعتی گلگهر و سرمایه گذاری نفت 
و گاز و پتروشیمی تامین نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 
منفی را روی بورس گذاشتند.شاخص کل فرابورس هم با ۴7۳ 
واحد کاهش به کانال ۱۸ هــزار واحد عقب گرد کرد و در رقم 
۱۸ هزار و 7۰۱ واحد ایســتاد.معامله گران این بازار 7۶۲ هزار 
معامله به ارزش ۸۳ هزار و ۶۴7 میلیارد ریال انجام دادند.سنگ 
آهن گوهرزمین، پلیمر آریاساســول، پتروشیمی زاگرس، فولاد 
هرمزگان جنوب، ســرمایه گذاری صبا تامین و ســهامی ذوب 
آهن اصفهان نســبت به سایر نمادها بیشــترین تاثیر منفی را 

روی فرابورس گذاشتند.

تمدید مهلت ارائه اظهارنامه مالیات 
بر ارزش افزوده دوره پاییز ۹۹

معاون درآمدهای مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشــور اعام 
کرد: مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره ســوم 
)پاییز ۹۹( تا پانزدهم بهمن ماه تمدید شــد.به گزارش ایسنا، 
محمد مسیحی با اشاره به بند ۶ بخشنامه شماره ۶۶/۹۹/۲۰۰ 
رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: مودیان مالیاتی 
مشــمول قانون مالیات بر ارزش افزوده تــا پانزدهم بهمن ماه 
فرصت دارند نســبت به تکمیل و تسلیم اظهارنامه فصل پاییز 
۹۹ اقدام کنند.معاون درآمدهای مالیاتی ســازمان امورمالیاتی 
کشــور افزود: مهلت ارائه و تســلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش 
افزوده طبق قانون ۱۵ روز پس از پایان هر فصل اســت لیکن 
بر اســاس مصوبات چهل و پنجمین جلسه ستاد ملی مدیریت 
کرونا، مهلت تکمیل و ارسال اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده 
دوره سوم سال ۱۳۹۹ )فصل پاییز( و سررسید پرداخت مالیات 
آن، یک ماه تمدید شده است.طبق اعام سازمان امور مالیاتی، 
وی تاکیدکرد: مودیان مالیاتی به منظور برخورداری از هرگونه 
تســهیات قانونی و جلوگیــری از تعلق جرایــم مالیاتی، می 
بایســت از طریق ســایت عملیات الکترونیکی مالیات بر ارزش 
افزوده به آدرس www.evat.ir در موعد مقرر نسبت به ارائه 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره پاییز ۱۳۹۹ و پرداخت 

مالیات و عوارض متعلقه اقدام کنند.

بانک، بیمه، بورس

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از صحبت های 
اخیر معاون اول رئیس جمهور درباره نحوه تعیین 
نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی انتقاد کرد.به گزارش ایســنا، 
محمدرضا پورابراهیمی در جلســه علنی امروز سه 
شــنبه در تذکری شــفاهی به معاون اول رئیس 
جمهور گفت: آقای جهانگیری بهتر اســت درباره 
ارز ۴۲۰۰ تومانی واقعیات را به مردم بگوییم. تاریخ 
گواهی می دهد که تصمیم دولت در فروردین ۹7 
منجر به تعیین ارز به نرخ ۴۲۰۰ تومانی شد که آن 
زمان مجلس و کمیسیون اقتصادی با آن مخالفت 
کرده بود. اکنون آثار زیانبار این تصمیم را به خوبی 
می توان دید.وی ابراز عقیده کرد: صحبت های آقای 
جهانگیری مبنی بر این که تصمیمات برای نرخ ارز 
۴۲۰۰ تومانــی در مرداد ماه چند ســال قبل و در 
جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی گرفته شده، 
به معنای دادن آدرس غلط به مردم است. چون شما 
وقتی در فروردین ماه چند سال قبل برای تعیین نرخ 

ارز ۴۲۰۰ تومانی تصمیم گرفتید اساســا جلسه ای 
تحت عنوان ســران قوا وجود نداشت.پورابراهیمی 
یادآور شــد: مقام معظم رهبری در اردیبهشــت و 
خرداد ماه همان سال دستور تشکیل جلسه شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی کشور را دادند و در مرداد 
ماه کار انجام شده شــما در دستور کار دولت قرار 
گرفت. پس چرا آدرس غلط به مردم می دهید؟ به 
جای این حرف ها مســئولیت و تبعات این اقدام را 
بپذیرید. قبول کنید که تعیین نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی 
به معنای تحمیل هزینه های سنگین به کشور است. 

واکنش پورابراهیمی به اظهارات جهانگیری درباره ارز ۴۲۰۰ تومانی

معاونــت توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی در اطاعیه ای 
نسبت به انتشار آگهی های جعلی اخذ تسهیات 
اشتغالزایی با نرخ سود پایین به نام این وزارتخانه 
هشــدار داد.به گزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این 
وزارتخانه در اطاعیه ای اعام کرد: برخی از افراد 
سودجو با استفاده از نیاز مردم و جلب اعتماد آنها 
با انتشــار آگهی های جعلی و با عناوینی همچون 
اخذ تســهیات اشتغالزایی با نرخ سود کم به نام 

وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با وعده های 
دروغیــن بــه دنبال جــذب مشــتری، اخاذی، 
کاهبرداری و سو استفاده از هموطنان هستند.بر 
اساس اعام معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال، 
حمایت از متقاضیان طرح های سرمایه گذاری به 
منظور توســعه کسب و کار فقط از طریق سامانه 
کارا که تنها سامانه رسمی و قانونی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســت امــکان پذیر بوده و 
درخواست متقاضیان پس از ثبت نام در سامانه از 
طریق دستگاه های اجرایی ذیربط در شهرستان ها 
و اســتان ها و کمیته فنی و مؤسسات عامل مورد 
بررســی قرار می گیرد.معاونت توسعه کارآفرینی 
و اشــتغال وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از 
هموطنان خواســت در صورت مشاهده هرگونه 
مورد مشــکوک، موضوع را از ساعت ۹ صبح الی 
۱۴ به دفتر سیاســتگذاری و توســعه اشتغال به 

شماره ۰۲۱۶۴۴۹۲۸۱۰ اطاع دهند.

هشدار وزارت کار درباره انتشار آگهی های جعلی تسهیلات اشتغالزایی
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وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: شغل راهداری یک 
کار تخصصی اســت که نیاز است با نگاه حاکمیتی 
به آن توجه شــود و نگاه تصدی گری در این حوزه 
تجربه شکســت خورده ای اســت.به گزارش ایسنا، 
محمد اســامی در جریان جلسه علنی صبح دیروز 
)سه شــنبه( مجلس شورای اســامی و در پاسخ به 

ســوال علی بابایی کارنامــی در خصوص علت عدم 
برنامه ریزی مناسب در خصوص ساماندهی نیروی 
انســانی و نیروهــای قراردادی در حــوزه راهداری 
تصریح کرد: مجموعه نیروی انسانی که در سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای فعال اســت حدود 
۲۰ هزار نفر می باشــد که ۱۱ هــزار و ۵۰۰ نفر از 

آنها نیروهای شرکتی هستند. این عزیزان با حضور 
شبانه روزی در راه های کشــور به ویژه در سه سال 
اخیر و در شــرایط تغییرات اقلیمی روزگار سختی 
را ســپری می کننــد. وی اظهار کرد: ایــن نیروها 
مســئول نگهداری و بهره بــرداری از ۲۱7 کیلومتر 
راه در ســطح کشور هســتند که ۳۵ هزار کیلومتر 
از آنها راه شــریانی بوده و به صــورت هفتگی ۱۰ 
میلیــون تن بار و ۱۱ میلیون خــودرو در آنها تردد 
دارد. راهداری یک کار حاکمیتی مســتمر می باشد. 
متاسفانه به دلیل برخی از قوانین و مقررات به ویژه 
بعد از ادغام ما دچار مشکات سنگینی شدیم. شغل 
راهداری از جنس تصدیگری قلمداد نمی شود بلکه 
نیازمند تخصص های گوناگون در حوزه های مختلف 
می باشد. متاسفانه بعد از ریزش نیروهای خبره که به 
سن بازنشستگی رسیده بودند و رویش غیرسازمان 
یافته و غیرتخصصی نیروها شاهد وضعیتی هستیم 
که به کمک مجلس شــورای اســامی نیاز داریم.

پوزیر راه و شهرســازی در ادامه تصریح کرد: شغل 
راهداری یک شغل حاکمیتی است و در حوزه شغل 
تصدیگری محسوب نمی شــود. ما باید شرایطی را 
ایجاد کنیم که با بســتن قرارداد مستقیم راهدارها 
به عنوان کارکنان رســمی مشغول به کار شده و به 
صورت تخصصی در هر حوزه ای این عزیزان مشغول 
شــوند و از حقوق و مزایای معینی برخوردار شوند.

اســامی ادامه داد: ما نیازمنــد یک نگاه حاکمیتی 
به شــغل تخصصی راهداری هســتیم چرا که این 
شــغل قابل اندازه گیری نیست. در یک دوره ای این 
حوزه به پیمانکاران ســپرده می شد که مشکاتی را 
به وجود آورد. در چند ســال اخیر با تغییر رویکرد 
شــاهد وضعیت ثابتــی در این حوزه هســتیم. ما 
توانســتیم حدود ۱۰ هزار کیلومتر از راه های کشور 
را با محدودیت های سنگین اعتباری بهسازی کنیم.

وی در ادامه تصریح کرد: بعد از تغییرات ساختاری 
و ادغام دو وزارت راه و وزارت شهرسازی ما در حوزه 
راهداری و نیروی انسانی با مشکاتی مواجه شدیم. 
نیروی انسانی در حوزه راهداری باید از مهارت های 
متنوعی برخوردار باشــد از سویی دیگر اگر نیروی 
راهداری امیــد به خدمت و انگیزه کاری نداشــته 
باشــد و امنیت شــغل آن در خطر باشد نمی تواند 
این وظیفه خطیر را آن طور که شایســته و بایسته 
اســت انجام دهد. تبدیل وضعیــت و آوردن نیروی 
انســانی در حوزه راهداری در قالب قرارداد مستقیم 
با سازمان راهداری و شرکت های مرتبط یک بار در 
هیات دولت به تصویب رسید ولی در هیات تطبیق 
به تصویب نرســید. اکنون ما در صدد هستیم این 
مجوز را از مجلس شورای اسامی بگیریم تا در یک 
فرآیند جذب نیروی انسانی راهدارهای دارای مهارت 

و دانش را در سازمان راهداری استخدام کنیم.

اخــبــار

با شکســت آمریکا و متحدانش در جنگ نظامی، جنگ اقتصادی علیه 
کشــورهای مقاومت بــه راه افتاده که هدف آن به زانــو درآوردن این 
کشورهاســت، بنابراین لزوم همکاری های اقتصادی بین این کشورها 

بیش از پیش احساس می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم،  با پایان عمر داعش و شروع بازسازی ها 
در عراق و ســوریه، نوبت آن رســیده اســت تا همکاری کشــورهای 
مقاومــت در زمینــه اقتصادی گســترش یابد و اتحاد و همبســتگی 
این کشــورها در برابر جنگ اقتصادی که علیه کشــورهای مقاومت 
به راه افتاده اســت بیش از پیش تقویت شــود. ابتکار بزرگراه مقاومت 
ایده ای اســت که می تواند با توافق کشــورهای محور مقاومت شکل 
بگیــرد و به جنگ اقتصــادی آمریکا علیه این کشــورها خاتمه دهد.

جنگ اقتصادی، اســتفاده یا تهدید به اســتفاده از وســایل اقتصادی 
علیه یک کشــور به منظور تضعیف اقتصــاد و در نتیجه کاهش قدرت 
سیاسی و نظامی آن است. جنگ اقتصادی همچنین شامل استفاده از 
ابزارهای اقتصادی برای وادار کردن یک کشور برای تغییر سیاست ها و 
یا تضعیف توانایی آن برای انجام روابط عادی با کشورهای دیگر است. 
تحریم های تجاری، تبعیض های تعرفه ای، مســدود کردن دارایی های 
ســرمایه ای، تعلیق کمک ها، منع ســرمایه گذاری و سایر جریان های 
ســرمایه ای و سلب مالکیت برخی از ابزارهای جنگ اقتصادی هستند.

کشــوری که جنگ اقتصادی را شروع می کند به دنبال تضعیف اقتصاد 
رقیــب از طریق منع دسترســی به منابع فیزیکــی، مالی و فنی و یا 
به وســیله جلوگیری از توانایی آن برای بهره مندی از مبادلات تجاری، 
مالی و تکنولوژیکی با سایر کشورها است. اثربخشی جنگ اقتصادی به 
تعدادی از عوامل، از جمله ظرفیت تولید کالاهای داخلی و یا به دست 
آوردن آن ها از سایر کشورها بســتگی دارد.آمریکا به دلایل سیاسی و 
اقتصادی کشورهای مختلف جهان را تحریم می کند اما سهم بیشتری 
از این تحریم ها، کشــورهای مقاومت را هدف قرار داده  است. به گفته 
گرین اسپین، رئیس سابق بانک مرکزی آمریکا، جنگ عراق تنها برای 
نفت بوده اســت و لبنان و ســوریه نیز از تحریم های آمریکا در امان 
نبوده انــد و هدف تحریم های اقتصادی آمریکا قــرار گرفته اند. تهدید 
کردن لبنان با تحریم بانک مرکزی این کشــور به معنای اعان جنگی 
بزرگ ضد لبنانی ها با هدف نابود کردن اقتصاد این کشــور است؛ چرا 
که تحریم بانک مرکزی به معنای منزوی شدن دائمی لبنان از سیستم 
مالی جهانی است.در سوریه نیز که با مشکات اقتصادی به دلیل جنگ 
مواجه اســت، آمریکا با وضع قانون قیصر )سزار( تحریم های شدیدی 
را بر ســوریه اعِمال کرده است که هدف از این تحریم ها، بلوکه کردن 
درآمدهای مسئولان این کشــور است تا نتوانند پیروزی نظامی را در 
جنگ محقق سازند. قانون سزار این توانایی را به رئیس جمهور آمریکا 
می دهــد که علیه افراد، نهادها و کشــورهایی که از ســوریه حمایت 
مالی یا فنی نمایند، تحریم اعمال کند. این قانون شــامل همه افرادی 
می شود که کالایی را به دولت سوریه می فروشند یا کالایی را برای آن 
فراهــم می کنند همچنین خدمات یا تکنولوژی یا اطاعات یا حمایت 
علمی یا هر نوع حمایت دیگری را از این کشــور به عمل می آورند، در 

واقع به موجب قانون سزار، تمام طرف هایی که وارد معاماتی در زمینه 
تکنولوژی های نظامی و خدماتی با نظام سوریه شوند، تحریم  می شوند. 
بــا فروکش کــردن درگیری های نظامی در عراق و ســوریه، نوبت به 
همکاری های اقتصادی بین کشــورهای محور مقاومت رســیده است. 
حمل ونقل از مهمترین موضوعات در همکاری بین این کشورها است، 
حمل ونقل دریایی به ســبب زمان بر بودن و بالا بودن هزینه های حمل 
به ســبب مسافت طولانی گزینه مناســبی برای همکاری این کشورها 
نیســت. حمل ونقل هوایی نیز هزینه بالایی دارد، زیرســاخت های آن 
به طور کامل در این کشــورها فراهم نیســت و امکان کنترل از سوی 
ســایر کشــورها وجود دارد بنابراین بهترین گزینه حمل ونقل زمینی 
اســت.ابتکار بزرگراه مقاومت ایده ای است که می تواند حمل ونقل بین 
کشورهای مقاومت را تسهیل کند، این بزرگراه از تهران شروع می شود 
و با گذر از بغداد در عراق و دمشــق در ســوریه، از بیروت و لاذقیه به 
دریای مدیترانه متصل می شــود. البته تاکنون این مسیر به طور دقیق 
جانمایی نشــده  اســت و ابهاماتی در آن وجود دارد. مهمترین مشکل 
این بزرگراه در مرز عراق و ســوریه اســت جایی که انتخاب گذرگاه 
مرزی، اهمیت بالایــی دارد. در طول مرز ۶۰۰کیلومتری بین این دو 
کشور، سه گذرگاه برای عبور از عراق و رسیدن به سوریه وجود دارد؛ 
ربیعه، البوکمال و التنف.گذرگاه »الیعربه ــ ربیعه« که استان الحسکه 
سوریه را به شهرستان الرابعه عراق متصل می کند از سال ۲۰۱۳ عماً 
بســته شد و اکنون نیز نیروهای آمریکا و انگلیس با شبه نظامیان کُرد 
موســوم به نیروهای دموکراتیک سوریه )قسد( آن را اشغال کرده اند.

گــذرگاه دوم »الولید ــ التنف« اســت که در منطقه الرطبه اســتان 
الانبار، در نزدیکی غربی ترین نقطه عراق و شــمالی ترین نقطه اردن، 
در منطقه بیابانی کویری واقع شــده است. این نقطه مرزی اصلی در 
بزرگراه دمشــق ـ بغداد است. پاسگاه مرزی التنف زیرمجموعه استان 
الحمص سوریه اداره می شــود. این گذرگاه چندین بار بین گروه های 
مختلف دســت به دست شده  اســت. آمریکا و انگلیس می کوشند با 
ایجاد اختاف بین طوایف اهل تسنن و سایر گروه های عراقی و سوری 
کنترل این گذرگاه را به دست گیرند، در این راستا با سازماندهی برخی 
افراد جداشده از ارتش ســوریه گروهی تحت عنوان ارتش کماندویی 
انقابی )RRR( تشــکیل داده اند و بیشــتر از طریق این گروه به این 
گذرگاه حمله می کنند.گذرگاه اســتراتژیک ابوکمال ۳۴۰ کیلومتر با 
بغداد و ۴۵۰ کیلومتر با دمشــق فاصله دارد. دو شهر القائم در استان 
الانبار عراق و دیرالزور سوریه را از راه زمینی به هم متصل می کند. این 
دو شهر نزدیک ترین شــهرها به مرز دو کشور در جنوب شرق سوریه 
و شــمال غرب عراق هستند.گذرگاه »البوکمال ـ القائم« از پنج جهت 
امنیتی، سیاسی، ژئوپولیتیک، اقتصادی و فرهنگی برای سوریه و عراق 
اهمیت دارد. اوج گیری داعش با اشــغال این گذرگاه و شکست قطعی 
آن با فتح مجدد این گذرگاه اســتراتژیک میســر شــد. آنچه اهمیت 
گــذرگاه ابوکمال را دوچندان می کند، اتصــال نیروهای زمینی محور 
مقاومت و گرفتن ابتکار عمل از تروریست های مورد حمایت آمریکا و 
رژیم صهیونیستی اســت که اکنون به طور پراکنده و محدود علیه دو 

کشور سوریه و عراق عملیات های تروریستی انجام می دهند.

 

اسلامی: باید به شغل راهداری با نگاه حاکمیتی نگریست

تهرانی ها منتظر ثبت نام جدید 
مسکن ملی باشند

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران از تصمیم گیری برای ثبت 
نام دور جدید طرح اقدام ملی مســکن در استان تهران بعد از روز 
پنجشنبه و مشخص شــدن ظرفیتهای خالی خبر داد و گفت: در 
شــهرهای پرند، هشتگرد و ایوانکی نام نویسی مجدد انجام خواهد 
شد.خلیل محبت خواه در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: در دوره های 
قبلی ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن، بعضی افراد در استان تهران 
شهرهایی را انتخاب کرده بودند که در محدوده سکونتی آنها نبود. 
به همین دلیل سیستم در مراحل پایانی، پیغام خطا داد. این موارد 
باید تعیین تکلیف شود. همچنین ظرفیتهایی در شهرهای جدید 
قرار است اضافه شود.وی افزود: بعضی از کسانی که در مراحل قبلی 
نام نویسی کرده و برایشان پیامک ارسال نشده بود هنوز فرصتشان 
برای واریز وجه به اتمام نرسیده که این افراد هم باید تعیین تکلیف 
شوند. بنابراین پس از جمع بندی این موارد، ثبت نام دور جدید را 
آغاز کنیم.مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران گفت: سه شنبه 
هفته گذشــته جلسه ای در وزارت راه و شهرسازی برگزار و پس از 
اعام آماده شدن زمینهای مجدد، ثبت نام دور سوم مسکن ملی در 
۱۹ اســتان و ۱۸۳ شهر به تصویب رسید. برای استان تهران شهر 
نصیرشهر اعام شد که صرفا بومیان پنچ شهر رباط کریم، نصیرشهر، 
نسیم شهر، صالحیه و گلستان می توانند در این شهر ثبت نام کنند 
و ساکنان دیگر شهرهای استان تهران حتی اگر برای نصیرشهر نام 
نویسی کنند حذف خواهند شد.محبت خواه با بیان اینکه ساکنان 
شهر تهران صرفا در شهرهای جدید، مجاز به ثبت نام هستند تصریح 
کرد: در این مرحله که به زودی و بعد از پایان ثبت نام روز پنجشنبه 
اطاع رســانی می شود شــهرهای پرند، ایوانکی و هشتگرد برای 
ساکنان تهران در نظر گرفته شده و با توجه به تکمیل شدن ظرفیت 
پردیس، این شهر در ثبت نام این دوره نخواهد بود.وی خاطرنشان 
کرد: در مراحل قبلی ثبت نام مسکن ملی پیش آمده بود که به طور 
مثال فرد ســاکن تهران برای ورامین یــا دماوند تقاضا داده بود که 
حذف شده است. همانطور که گفتم ساکنان تهران فقط می توانند 
در شهرهای جدید نام نویسی کنند و برای شهرهایی مثل دماوند، 
آبسرد، ورامین و غیره فقط ساکنان آن شهرها و محدوده آن مجاز 
به ثبت نام هستند. طبیعی است که بر این اساس کسی از دماوند 
نمی تواند در ورامین یا پاکدشت نام نویسی کند. محبت خواه درباره 
آخرین وضعیت پروژه ۲۰۰۰ واحدی اقدام ملی تهرانســر گفت: در 
بعضی بلوکهای پروژه تهرانسر سقف طبقه سوم هم زده شده است. 
البته تا کنون حدود ۹۰۰ واحد از این پروژه آغاز شده و بقیه آن در 
مراحل فراخوان قرار دارد. در آینده نزدیک از خبرنگاران دعوت می 

کنیم تا پروژه تهرانسر را از نزدیک ببیند.

تقاضای قرقیزستان برای ترانزیت 
کالا از طریق چابهار و سرخس

ســفیر جمهوری قرقیزستان در ایران گفت: با توجه به بسته شدن 
مرز بین چین و قرقیزستان، ترانزیت کالا از طریق بنادر جنوبی ایران 
به مرز سرخس و قرقیزستان اهمیت قابل توجهی دارد و امید است 
که بتوان از این ظرفیت استفاده کرد.  به گزارش پایگاه اطاع رسانی 
سازمان بنادر و دریانوردی، محمد راستاد، مدیرعامل سازمان بنادر 
و دریانوردی، در نشست دو جانبه با آواز بیک عبدالرزاق اف، سفیر 
جمهوری قرقیزســتان در ایران، با استقبال از توسعه همکاری های 
دوجانبــه در عرصه های مختلف، اظهار داشــت: ســازمان بنادر و 
دریانوردی  آمادگی دارد تا ظرفیت های بندری، دریایی و آموزشی 
خود را برای بهره مندی دو جانبه با کشور قرقیزستان ارتقا دهد. وی 
ظرفیت های بندری در نوار ساحلی جنوب و شمال ایران را قابل توجه 
دانست و افزود: با توجه به حضور فعال اپراتورها و تجهیزات مناسب 
در شمال و جنوب کشور، امکان ارائه خدمات با بیشترین کیفیت و 
کمترین هزینه به صاحبان کالا وجود دارد و از ســوی برای تشویق 
صاحبان کالا تخفیف های برای کالاهای ترانزیتی درنظر گرفته شده 
اســت.مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به توسعه بندر 
چابهار و راه اندازی راه آهن زاهدان-چابهار، اظهار داشــت: این بندر 
پتانسیل بسیار خوبی برای ترانزیت کالا به کشورهای آسیای میانه از 
جمله قرقیزستان دارد. راستاد درباره تفاهم نامه سه جانبه ایران، هند 
و افغانستان برای توسعه بندر ترانزیتی چابهار، اضافه کرد: این تفاهم 
نامه به گونه ای است که سایر کشورها می توانند به آن ملحق شوند و 
از ویژگی های منحصر به فرد آن استفاده کنند، از این رو در مبحث 
ترانزیت کالا این موضوع فرصت مناسبی برای تجار قرقیزستان است. 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی بیان کرد: توصیه می کنم 
صاحبان کالا قرقیزستان از زیرساخت ها و امکاناتی که در بنادر ایران 
وجود دارد بازدید کنند تا از نزدیک متوجه شوند که این بخش چه 
خدماتی را ارایه می دهد.  در ادامه آواز بیک عبدالرزاق اف، ســفیر 
جمهوری قرقیزستان در ایران نیز با تأکید بر عاقه این کشور برای 
ترانزیت کالا از طریق بنادر ایران، گفت: با توجه به بسته شدن شدن 
مرز بین چین و قرقیزستان، ترانزیت کالا از طریق بنادر جنوبی ایران 
به مرز سرخس و قرقیزستان اهمیت قابل توجهی دارد و امید است 

که بتوان از این ظرفیت استفاده کرد.

بهره برداری از ۸۰۰ متر خطوط 
جدید ریلی در بندر شهید رجایی

معاون امور بندری و اقتصادی بنادر و دریانوردی هرمزگان از الحاق 
۸۰۰ متر خطوط جدید ریلی با اعتبار ۶۵ میلیارد ریال در مجتمع 
بندری شــهید رجایی خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، منصور 
خرمشکوه با بیان اینکه ۸۰۰ متر خطوط جدید ریلی به ۶۰ کیلومتر 
زیر ساخت هایی که پیشتر در بندر شهید رجایی احداث شده اضافه 
شد، اظهارداشت: اولین محموله از طریق این خط جدید الاحداث 
وارد مجتمع بندری شهید رجایی شد.معاون بندری و امور اقتصادی 
اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: خطوط ریلی اختصاصی 
با ســرمایه گذاری بالغ بر ۶۵ میلیارد ریال توسط بخش خصوصی 
احداث شده اســت.وی تصریح کرد: آنچه مورد توجه است توسعه 
حمل و نقل کالا از طریق ریل بوده تا بتوانیم ســهم جابجایی کالا 
را در این حوزه تقویت کنیم.خرمشــکوه با اشاره به اهمیت موضوع 
توسعه حمل و نقل ریلی و همچنین تاثیر آن در کاهش مدت زمان 
انتقــال کالاها به بازار هدف و کاهش هزینه های حمل و نقل کالا 
افزود: با برنامه ریزی های صورت گرفته در حال بررسی، درخواست 
های شرکت های متقاضی احداث خطوط ریل اختصاصی هستیم تا 
با نهایی سازی این طرحها گام موثری در توسعه حمل و نقل ریلی 
برداشته شود.شــایان ذکر است؛ بندر شهید رجایی از ۶۰ کیلومتر 
خط ریلی برخوردار است که شاخه های مختلف این خطوط به ۱۲ 

محوطه اختصاصی منتهی می شود.

»بزرگراه مقاومت«، ایده ابتکاری برای شکست جنگ اقتصادی غرب

راه و شهرسازی

رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری از انجام تست 
مجدد و قرنطینه مسافرانی که به صورت مستقیم و 
غیر مستقیم از مقاصد اروپایی به ایران سفر می کنند، 
خبر داد و گفت: این پروتکل از ساعات پایانی شب 
گذشته از سوی وزارت بهداشت برای سازمان ارسال 
شــده و از همان زمان دســتور اجرای آن را صادر 
کردیم.به گزارش ایسنا، در پی شیوع ویروس کرونای 
جهش یافته در انگلستان موسوم به کرونای انگلیسی 
پروازهای مستقیم و غیر مستقیم این کشور به ایران 
و بسیاری از کشــورهای دیگر لغو شد و نهایتا روز 
گذشته سعید نمکیاعام کرد که با توجه به گسترش 
ویروس جهش یافته در اکثر کشــورهای اروپائی، 
کلیه مسافرینی که از مقصد اروپا بصورت مستقیم 
یا غیرمســتقیم از مرزهای هوائی، زمینی و دریایی 
وارد کشور می شوند، ضروری است عاوه بر تست 
مجدد در مبادی ورودی، به مدت مناسب و منطبق با 
پروتکل های مربوطه در محل سکونت در قرنطینه به 

سر برند.در پی این دستور، موضوع را از تورج دهقان 
زنگنه - رئیس سازمان هواپیمایی کشوری- دنبال 
کردیم که او در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: از شب 
گذشــته و به محض رســیدن این نامه به سازمان 
هواپیمایی کشوری، دستور دادیم تا در همه مبادی 
ورودی این پروتکل جدید اباغ و اجرا شود.وی افزود: 
بر این اساس هر مســافری که به وسیله پروازهای 
مستقیم یا غیر مستقیم از کشورهای اروپایی به ایران 
قصد ورود داشته باشد در ابتدا باید تست مجدد از او 

گرفته شده و نهایتا قرنطینه شود.

اعمال پروتکل های ویژه برای مسافران اروپایی

به دنبال رفع محدودیت درج قیمت خودرو در آگهی 
ها که از روز پنج شنبه انجام شد روز گذشته نرخها 
در سایت های فروش مسکن هم قابل رویت شد.به 
گزارش ایســنا، پس از هشــت ماه ممنوعیت درج 
قیمت مسکن و خودرو که به دستور دادستانی انجام 
شده بود دوباره نرخ ها به سایتهای فروش اتومبیل 
و مسکن برگشت. روز پنجشنبه ۱۸ دی ماه قیمتها 
در ســایتهای فروش خودرو درج شد و از دیروز ۲۲ 
دی ماه نیز قیمت های مسکن قابل مشاهده است.از 
اردیبهشت ماه سال جاری و به دنبال ایجاد التهاب 

در بازارهای خودرو و مسکن دادستانی اعام کرد که 
سایت ها اجازه ندارند  نرخ پیشنهادی فروش مسکن 
و خــودرو را در آگهی ها درج کنند.این اقدام  که به 
کاهش بازدید سایت ها انجامید انتقاداتی را از سوی 
مدیران کسب و کارهای مجازی به همراه داشت. آنها 
معتقد بودند سانسور نرخها نه تنها نمی تواند تاثیری 
در روند رشد قیمت داشته باشد بلکه شفافیت را از 
بازار می گیرد و خود به عاملی برای رشــد قیمت 
تبدیل می شود.در سوی دیگر موافقان عدم مشاهده 
قیمت با این استدلال  که درج قیمت به ایجاد فضای 
رقابتی می انجامد و بازار را ملتهب می کند بیان می 
کردند که بازار مسکن از آگهی های بی هویت آسیب 
خواهد دید.از طرف دیگر وزارت راه و شهرسازی  بر 
اســاس نظر وزیر که می گفت اطاعات قیمتی از 
تهران بر روی شهرستان ها تاثیر گذار است از مرداد 
ماه امسال به بعد گزارش معامات و قیمت در بازار 

مسکن شهر تهران را ارائه نکرد.

قیمت مسکن هم در آگهی ها قابل مشاهده شد
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اخــبــار  

رئیس کمیته شــفافیت شورای شــهر اعام کرد که 
به نمایندگی از شــهروندان تهرانی از وزارت خانه های 
نفــت و نیرو می خواهــم فیش گاز و بــرق صنایع و 
ساختمان های عریض و طویل دولتی را شفاف کنند 
تا معلوم شــود بخش عمده مصرف انرژی کشــور در 
کجاست. به گزارش ایسنا، بهاره آروین در نطق پیش 
از دســتور خود در جلسه دیروز شورای شهر تهران با  
اشــاره به وضعیت آلودگی هوای تهران با بیان اینکه  
آلودگی هوا تنها معضل این شهر است که مستقیم و 
بی واسطه سامت و جان شهروندان را هدف می گیرد 
و هر نوع راه حل فردی هم در برابر آن بی ثمر اســت، 
گفت: مســاله ای که جــز از طریق سیاســت گذاری 
جامع نگر و پیگیرانه قابل حــل نخواهد بود.وی بیان 
کرد: این جمات را هفتم آبان ماه ۹۶ در صحن علنی 
شــورا گفته ام؛ در همان ماه هــای ابتدایی آغاز به کار 
شــورای پنجم. امروز بیست و سوم دی ماه ۹۹ است؛ 
آخرین ماه های کار شــورای پنجم. بیش از سه سال 
گذشته اســت و هوای شهر آن چنان مستمر و شدید 
آلوده اســت که نفس اغلب شــهروندان را به شماره 
انداخته اســت. وی گفت: در تمام سه سال گذشته، 
ترافیک و آلودگی هوا، نه فقط اولویت دارترین مساله 
از دیدگاه شــهروندان تهرانی؛ بلکــه اولویت دارترین 
موضــوع برای تمام تاش ها و پیگیری های ما اعضای 
پنجمین دوره شورای اسامی شهر تهران بوده است؛ 
از پیگیری های مستمر و بی وقفه برای وصول اعتبارات 
مترو و تجهیز و گســترش ناوگان حمل ونقل عمومی 
گرفتــه تا سیاســت گذاری های معطــوف به کاهش 
ترافیک و آلودگی هوا از طریق هزینه زا کردن استفاده 
غیرضروری از خودروی شخصی. اما امروز آلودگی هوا 
از هر زمان دیگری شدیدتر است. آروین تصریح کرد: 
درحالی که به دلیل شــرایط ناشــی از شیوع ویروس 
کرونا، شهر نیمه تعطیل است، مدارس و دانشگاه ها به 
شکل مجازی فعالند، همایش ها و جلسات و رویدادها 
یا لغو شــده اند یا به صورت مجازی برگزار می شوند، 
اولویت کار در بخــش دولتی و خصوصی با دورکاری 
است و خاصه عبور و مرور در شهر به حداقل رسیده 
اســت اما آلودگی هوا از هر زمان دیگری شــدیدتر 
است. چرا و چگونه چنین شــده است؟ وی با تاکید 
بر اینکه شهر نیمه تعطیل اســت اما هوا از هر زمان 
دیگری آلوده تر اســت، گفت: دی اکسید گوگرد پس 
از ســال ها به شهر بازگشته اســت؛ آن هم با شدتی 
عجیب و باورناپذیر. چرا و چگونه چنین شــده است؟ 
هیچ کس پاسخگو نیست، هیچ پاسخ صریح و شفافی 
داده نمی شود. جســته و گریخته شنیده می شود در 

نیروگاه ها و صنایع اطراف شهرها مازوت می سوزانند 
یا گازوییل غیراستاندارد و با درجه گوگرد بالا. این ها 
تکذیب می شود، تایید می شود، نفس شهروندان روز 
به روز تنگ تر می شــود و واقعیــت در هاله ای تیره و 
کدر از تایید و تکذیب های مدام پنهان می شــود. وی 
در ادامــه نطق خود که متن آن را در اختیار رســانه 
ها قرار داد با بیان اینکه نفس شــهروندان به شماره 
افتاده است و هیچ کس پاسخگوی علت اصلی و واقعی 
این حجم از آلودگی هوای شــهرها نیســت، گفت: 
برای ســالیان متمادی، تردد شــهروندان با خودروی 
شخصی در سطح شــهر، عامل اصلی آلودگی هوای 
پایتخت شناخته می شــد و بار اصلی کاهش آلودگی 
هوا بر دوش آن ها گذاشــته می شــد، حالا شهر نیمه 
تعطیل است و مقایسه ترافیک خیابان ها با سال های 
گذشته نشان می دهد که حجم خودروهای شخصی 
در معابر اگر کمتر نشده باشد، بیشتر هم نشده است. 
هوا اما بسیار آلوده تر است. عجیب آن که باز هم مقصر 
مردم دانسته می شوند که با مصرف بالای برق و گاز، 
نیروگاه ها را ناگزیر از مازوت ســوزی کرده اند! آروین 
بــا بیان اینکــه در تاریکی و تیرگــی حاصل از عدم 
شــفافیت، جای قاضی و متهم عوض می شود. مردم 
که باید قضاوت گر عملکرد دولتمــردان در مدیریت 
شرایط باشند می شــوند متهم ردیف اول: گاز و برق 
کمتر مصرف کنید تا مازوت سوزانده نشود! درحالیکه 

هیچ کس نمی گوید مصرف کننــدگان اصلی و بزرگ 
گاز و برق در کشور صنایع هستند و فیش برق و گاز 
ســاختمان های عریض و طویل دولتی چندین برابر 
فیش های خانگی شهروندان است. در تاریکی و تیرگی 
حاصل از عدم شفافیت، دولت از زیر بار مسئولیت های 
مسلمّش شــانه خالی می کند و باز هم همه بار حل 
مسایل به دوش مردم گذاشته می شود. وی ادامه داد: 
ما نمایندگان مردم نیز مانند موکلین مان خشمگینیم 
و مستاصل، هیچ کس پاسخ درستی نمی دهد. یکی از 
مسئولین چیزی می گوید و دیگری تکذیب می کند. 
در این آلودگی تاریک که چشــم چشــم را نمی بیند 
شفافیت کم هزینه ترین و ممکن ترین راهی است که 
اندکــی از این حجم از تیرگی و آلودگی فشــرده کم 
می کند. آروین تصریح کرد: به نمایندگی از شهروندان 
تهرانی از وزارت خانه های نفت و نیرو می خواهم فیش 
گاز و برق تمام مشــترکین پرمصرف در بخش دولتی 
و صنایع را شــفاف کنند تا معلوم شود بخش عمده 
مصرف انرژی در کشــور کجاست؛ تا شفاف شود که 
چقدر برق و گاز در انبوه پرشمار ساختمان های دولتی 
چنــد ده طبقه هدر می رود چــون لابد برای دولت و 
زیرمجموعه اش، پول این حجم از مصرف گاز و برق از 
این جیب به آن جیب محســوب می شود و زور دولت 
و نصایحش درباره صرفه جویی فقط برای شهروندان و 
مشترکین خانگی است. رییس کمیته شفافیت شورای 

شهر تهران ادامه داد: میزان مصرف برق و گاز صنایع 
را شــفاف کنید تا معلوم شود مدیریت مصرف برق و 
گاز را باید بر دوش مشــترکین خانگی انداخت یا به 
بهانه کرونا هم که شده صنایع پرمصرف و آلاینده ای 
را تعطیل کــرد که با مصرف برق و گاز تقریبا رایگان 
هیچ دغدغه ای برای کاهش مصرف ندارند. به گفته او، 
سوال به جایی اســت اگر پرسیده شود چطور دولت 
می تواند بــه دلیل کرونا، کســب وکارهای خرد انبوه 
اصناف و مردم را دو هفته تمام با تعطیلی کامل مواجه 
کنــد و آن وقت با این حجم از آلودگی که مســتقیما 
شهروندان را به کام مرگ می کشاند، دستور تعطیلی 
صنایع پرمصرف و آلاینده را نمی دهد؟ آیا خاموشــی 
و قطع برق فقط باید شــامل حال مردم و مشترکین 
خانگی شود؟ دولت هیچ مسئولیتی در برابر مدیریت 
مصــرف انرژی در بخش دولتی و صنایع ندارد؟ کرونا 
که تمام مدارس و دانشــگاه های شــهر را به تعطیلی 
کشــانده اســت نمی تواند صنایع غیرضرور و آلاینده 
را بــه صورت موقــت هم که شــده تعطیل کند که 
دست کم شهروندانی که هنوز گرفتار کرونا نشده اند، 
اندکی بتوانند نفس بکشند؟ آروین اضافه کرد: در این 
شرایطی که دیگر خودروها منبع اصلی آلایندگی هوا 
نیستند، طبعا سیاست گذاری ها و اقدامات شورای شهر 
و شهرداری نیز کمک چندانی به حل مساله نمی کند 
اما باز هم شــفافیت تنها ریســمان نازک باقیمانده 
میان ما و مردم اســت. شــهرداری تهــران می تواند 
تمام اطاعاتش در باب منابع آلاینده هوای شــهر را 
به صورت شفاف و سیستماتیک در اختیار شهروندان 
قرار دهد. از تعداد خودروهای ترددکننده در معابر تا 
خودروهای دیزلی که تردد پرشمارشان در شب غلظت 
آلاینده ها را در ساعات اولیه صبح افزایش می دهد؛ از 
نتایج آزمایش های مستمر کیفیت سوخت عرضه شده 
در جایگاه ها، از میــزان آلاینده های مختلف در نقاط 
مختلف شــهر از جمله میزان آلاینده هــا در اطراف 
نیروگاه ها و صنایع. وی در پایان اظهار داشت: شهرداری 
تهران هر آن چه را با پول شــهروندان همین شهر در 
جهت سنجش میزان آلایندگی منابع مختلف آلاینده 
در شــهر انجام می دهد به روز و سیستماتیک منتشر 
کند تا اگر نفس های مــان در این آلودگی خفه کننده 
به شماره افتاده است، دست کم چشم های مان بتواند 
ببیند و زبان های مان مســتند و هدفمند راه حل را از 
دستگاه های مسئول مطالبه کند؛ نه این که در تاریکی 
و تیرگی عدم شفافیت، هرکس توپ مساله را به سمت 
دیگری شــوت کند و شهروندان در خشم و استیصال 

ناشی از بی پاسخ ماندن پرسش های شان رها شوند.

یک روانشناس با اشــاره به اهمیت برقراری روابط موثر 
میان زوجین و والدین و فرزندان به ویژه در شرایط پاندمی 
کووید ۱۹، مطرح کرد: در شــرایط فعلی که فرزندان و 
زوجین بیشــتر در خانه و در کنار هم هستند به دلیل 
نداشتن مهارت ارتباط موثر گاها اختافات خانوادگی نیز 
افزایش یافته  است. از این رو شناخت روحیات، احساسات، 
رفتار و انتظار رفتار خود و ارتقای مهارت های موثر از جمله 
اصلی ترین مولفه های مورد نیاز خانواده ها در شرایط فعلی 
است. گوهر یسنا انزانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
در شرایط فعلی که زوجین و فرزندان اوقات بیشتری را 
با یکدیگر سپری می کنند نداشتن ارتباط موثر خود را 
بیشتر نشــان می دهد. گاها به دلیل اختاف نظرهایی 
زوجین شــروع به مقابله با نظرات هم می کنند و در پی 
این هستند که خواسته خود را اجرایی کنند در حالی که 
همه افراد مثل هم فکر نمی کنند و بسیاری از تعارضات 
و اختافات از آنجایی آغاز می شــود که زوجین دیدگاه 
متفاوتی نسبت به یک موضوع دارند.این روانشناس ادامه 
داد: هر کدام از زوجین منحصر به فرد است و دیدگاه و 
رفتار و عقیده خاص خود را دارد. همچنین زن و شوهر 
بایــد این نکته را بدانند که ایجاد اختاف نظر منجر به 
تشویق تغییر و یادگیری مهارت جدید در برقراری ارتباط 
می شود و با کمک حل مسئله می توان اختاف نظرها را 
به شکل متناسبی حل کرد. وی همچنین معتقد است 

که گاهی اختاف نظر منجر به شــادی و تفریح و تنوع 
در زندگی می شــود. اختاف نظر قسمت جدایی ناپذیر 
اختاف است، زوجین نباید خواسته های خود را رد کنند 
اما باید بدانند راه حل اختاف حل مسئله است. مذاکره ای 
سالم است که حس برندگی را هم در خانم و هم در آقا 
ایجاد کند.انزانی ادامه داد: مهارت ارتباط موثر مهم ترین 

عوامل سامت و بهداشــت روان است، امروزه بسیاری 
از مشکات در حیطه قلمرو انسان ها است و بزرگترین 
درماندگی انسان ناتوانی در دستیابی به همکاری و تفاهم 
با دیگران است، فقدان مهارت در ارتباط مشکل تمام افراد 
و می تواند عامل شکســت و ناکامی باشد. به گفته این 
روانشناس، ارتباط موثر رمز موفقیت بسیاری از انسان ها 

در جنبه های مختلف اجتماعی، تحصیلی، زناشــویی، 
تربیت فرزندان، زندگی شغلی و حرفه ای و عاملی موثری 
در پیشــرفت هر فرد است. عدم برقراری ارتباط موثر از 
مهم ترین عوامل ایجاد حالت عصبانی و اختالات روانی و 
رفتاری است. ارتباط در شکل کامی و غیر کامی شکل 
می گیرد و ارتباط موثر از قدیمی ترین دستاوردهای بشر 
است.  انزانی تصریح کرد: ارتباط از برخورد چهره به چهره 
آغاز و پیامد آن صحبت های دلنشین در جهت نزدیک تر 
شدن دو طرف به یکدیگر است. چگونگی گفتارها، در یک 
مسیر قرار گرفتن اندیشه ها، منجر به ظهور اندوخته های 
درونی فرد می شود بنابراین خواســته های درونی افراد 
قوت می گیرد و کشش احساسی بیشتر می شود، اعتماد 
بین یکدیگر، همکاری و تبادل نظر و احترام نیز افزایش 
می یابد. وی افزود: زن و شــوهر باید یکدیگر را به عنوان 
موجود ارزشــمند بپذیرند و پیشرفت هر کدام را مانعی 
برای خود ندانند. عصر حاضر عصر ارتباطات و لازم است 
این نکات را بیاموزیم چراکه ارتباط موثر اکتسابی است 
و با تکرار تمرین می توان آن را آموخت. از ســوی دیگر 
تنهایی هراس همیشگی بشر اســت، انسان موجودی 
اجتماعی است بنابراین به برقراری ارتباط لازم دارد. وی 
همچینن این را هم گفت که با شکل گیری ارتباط موثر 
سامت روان بهبود پیدا می کند، منجر به سامت روابط 
بین فردی می شود. از ســوی دیگر ارتباط موثر وسیله 
انتقال اطاعات به شکل متناسب با دیگران است که از 
طریق آن عاطفه و احساس به دیگران منتقل می شود، 
سوء برداشت ها و ســوء تفاهمات کاهش پیدا می کند، 
خشم کاهش می یابد و منجر به رشد فردی و اجتماعی 
می شود.این روانشناس معتقد است که از طریق ارتباط 
موثر می توانیم افکار خود را با دیگران در میان بگذاریم، 

انتظارات و خواسته های خود را بیان کنیم.

نفس شهروندان به شماره افتاده است و هیچ کس پاسخگو نیست

 افزایش اختلاف نظرها در پاندمی کووید ۱۹ 
و نبود ارتباط موثر میان اعضای خانواده 

۲شرط وزارت بهداشت برای بازگشایی مشاغل ۳و۴ 

ابلاغ پروتکل های سختگیرانه؛ 
هفته آتی

معاون فنی مرکز سامت محیط و کار وزارت بهداشت با اشاره به 
آغاز به کار تالارهای پذیرایی و مشاغل گروه سه و چهار در مناطق 
آبــی و زرد کرونا، از تهیه و تدوین پروتکل های جدید بهداشــتی 
برای بازگشــایی های جدید خبر داد.مهندس محسن فرهادی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره بازگشایی تالارهای پذیرایی در شهرهای 
زرد و آبی، گفت: در شــهرهای زرد و آبی که میزان بیماری کرونا 
نسبت به شهرهای قرمز و نارنجی کمتر است، بر اساس گروه بندی 
مشــاغل مقرر شــد تالارهای پذیرایی بازگشایی شــوند، اما این 
بازگشایی طبیعتا با رعایت پروتکل های بهداشتی سختگیرانه همراه 
خواهد بود. وی با بیان اینکه دو موضوع در رابطه با کرونا منجر به 
وصل شــدن حلقه انتقال بیماری می شود؛ موضوع اول تجمعات 
بدون فاصله گذاری اســت و موضوع دوم عدم تهویه مناســب هوا 
است ، افزود: بر این اساس در بازگشایی های جدید، مراکزی مجاز 
به فعالیت خواهند بود که دو موضوع ذکر شــده را رعایت کنند.

فرهــادی ادامه داد: در مورد تالارها می دانیم که تجمعات شــکل 
خواهد گرفت، بنابراین باید پروتکل ها را رعایت کنیم یعنی فاصله 
افراد از یکدیگر در تالارها حداقل ۲ متر باشــد که در مجموع نیاز 
به ۴ مترمربع فضا است . تهویه مناسب نیز شرط بعدی ما است. از 
سوی دیگر کنترل مستمر در تالارها یا واحدهای مشابه با آن مثل 
مهدکودک ها، استخرهای سرپوشیده و ... بسیار حائز اهمیت است. 
فرهادی با اشاره به آغاز به کار فعالیت تالارها و مجموعه واحدهای 
صنفی پس از تعطیلی ها در اردیبهشــت ماه سال جاری، تصریح 
کرد: در آن مقطع زمانی متاسفانه کم کم پروتکل های بهداشتی کم 
اهمیت تلقی شد و به سرعت بیماری افزایش یافت. اگر قرار باشد 
در بازگشایی های جدید هم به همین شیوه رفتار کنیم، متاسفانه 
در مدت زمان اندکی مجبور به اعمال مجدد محدودیت ها خواهیم 
شــد و این موضوع از همه بیشــتر به ضرر خود واحدهای صنفی 
است که مدت ها تعطیل بودند و از نظر معیشتی هم دچار مشکل 
شــده بودند. بنابراین باید بیش از واحدهای نظارتی، خودشان بر 
عملکردشان نظارت کنند تا مشکلی پیش نیاید. مثا تالار پذیرایی 
که مشــکل تهویه دارد و در زیرزمین واقع شده نمی تواند فعالیت 
کند تا بحــث تهویه را فعال کند. وی دربــاره میزان ظرفیت هر 
تالار برای پذیرش خدمت گیرندگان در بازگشــایی های پیش رو، 
بیان کرد: ســتاد ملی مقابله با کرونا در روز شــنبه ) ۲۰ دی ماه( 
مصوبات جدیدی داشــت که یکی از آنها اضافه شدن رنگ آبی به 
رنگ بندی های کرونایی بود و بر این اساس وزارت بهداشت موظف 
شد با دستگاه های ذی نفع اقدام به بازنگری پروتکل های بهداشتی 
داشته باشد. اکنون مشغول بازنگری پروتکل ها در مشاغلی هستیم 
که قرار اســت در مناطق زرد و آبی بازگشایی شوند. برای برخی 
مشاغل می توانیم درصد پذیرش اعام کنیم که مثا چند درصد 
از ظرفیت شان را استفاده کنند. برای برخی از واحدهای صنفی نیز 
که درصد پذیر نیســتند، تعداد نفرات مجاز برای دریافت خدمت 
را اعــام خواهیم کــرد. این پروتکل های جدیــد تا ابتدای هفته 
آینده نهایی و اعام می شود. وی درباره تفاوت پروتکل های جدید 
با پروتکل های پیشــین، اظهار کرد: این بار شاغلین باید سامت 
خود را با دادن تســت کرونا اظهار کنند. بسته به تعداد شاغلین 
و نوع فعالیت کارکنان، تعداد دفعاتی که فرد شاغل در یک هفته 
موظف است تست رپید کرونا بدهد، متفاوت است که این موضوع 
در پروتکل های جدید مشــخص خواهد شــد. معاون فنی مرکز 
سامت محیط و کار وزارت بهداشت درباره نحوه نظارت بازرسان 
بهداشت محیط بر فعالیت این مشاغل، تاکید کرد: برای تالارهای 
پذیرایی، مراکز تفریحی آبی و برخی باشگاه های ورزشی قصد داریم 
کارشناس مقیم توصیه کنیم. یعنی واحد خدمت دهنده بتواند با 
کارشــناس آزاد این حوزه قراردادی داشــته باشد که او را به کار 
بگیرد، این کارشناس آزاد خصوصی به عنوان نماینده ما در واحد 
صنفی نظارت ۲۴ســاعته دارد و ما به شــکل رندوم به سراغ آنها 
برویم.  وی با تاکید بر اینکه تنها مرجع اعام و اباغ پروتکل های 
بهداشــتی، وزارت بهداشت است، گفت: اعام استفاده از ظرفیت 
یک سوم تالارها چندان کارشناسی شده نیست زیرا تعدادی از باغ 
تالارها ظرفیت هزار نفر مردانه و هزار نفر زنانه دارند که یک سوم 
آنها جمعیتی حدودا ۶۰۰ نفره اســت که در شرایط کرونا فعالیت 
مراکز با این جمعیت درســت نیست. وی افزود: همه مشاغلی که 
فعال در گروه ۳ و ۴ بودند و تاکنون فعالیت نداشــتند در مناطق 
زرد و آبی فعال خواهند شد. مراکزی که بیشترین میزان تعطیلی 
را داشتند شــامل تالارهای پذیرایی، تفریحات آبی، شهربازی ها، 
فعالیت های فرهنگی مثل ســینما و تئاتر و باشــگاه های ورزشی 
هستند که مشروط به رعایت پروتکل های بهداشتی می توانند فعال 
باشــند.  معاون فنی مرکز ســامت محیط و کار وزارت بهداشت 
در پاسخ به منتقدان به بازگشایی ها، گفت: بازگشایی ها با رعایت 
پروتکل های بهداشتی توام شده است  و در این صورت حلقه انتقال 

بیماری وصل نخواهد شد.

گام جدید تست انسانی واکسن 
ایرانی کرونا با تزریق مجدد به دختر 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام
دومین دوز از واکســن ایرانی کرونا به ســه داوطلبی که دو هفته 
پیش برای اولین بار مورد تست قرار گرفته بودند، تزریق شد؛ این 
ســه داوطلب شامل طیبه مخبر فرزند رئیس ستاد اجرایی فرمان 
امام، علی عسگری و حمیدرضا خلیلی از مدیران ارشد ستاد اجرایی 
فرمان امام هســتند.به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاری تسنیم؛ 
ظهر دیروز و بعد از گذشــت ۱۴ روز از آغاز تست انسانی واکسن 
ایرانی کوو ایران برکت با توجه به عدم بروز هرگونه عوارض دارویی 
و عائم بیمــاری و صدور مجوزهای لازم از ســوی کمیته عالی 
نظارت بر واکسن، دومین مرحله از تزریق واکسن ایرانی کرونا به 
سه داوطلب اول آغاز شد. این سه داوطلب شامل طیبه مخبر فرزند 
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام، علی عسگری  و حمیدرضا خلیلی 
از مدیران ارشد ستاد اجرایی فرمان امام می شوند که ۹ دی امسال 
در مراسمی با حضور محمد مخبر، رئیس ستاد اجرایی فرمان امام، 
سعید نمکی وزیر بهداشت، سورنا ستاری معاون علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و مدیران بخش دارویی ستاد اجرایی در هتل ارم، 
تست انسانی واکســن به روی آنان آغاز شد. گفتنی است دوز اول 
واکسن تاکنون به روی ۱۴ نفر تزریق شده است که این تعداد باید 
در فاز مطالعه بالینی به ۵۶ نفر برسد؛ هر داوطلب دو هفته پس از 
تزریق اول و قرار گرفتن تحت مراقبت پزشکی لازم، دومین تزریق 
را انجام خواهد داد و در پایان این فاز، امن بودن واکسن باید مورد 
تأیید پزشکان و متخصصان مجری و ناظر طرح برسد و سپس وارد 

فاز دوم و تعیین میزان اثربخشی واکسن شود.

جامعه

سرکانتر یکم پلیس پیشگیری تهران از بازداشت 
سه سارقی خبر داد که با هم بردار بودند و گفت: 
این ســارقان با تصادف ســاختگی با خودرهایی 
مانند پورشــه، مالباخته را متقاعد می کردند که 
وی در تصادف مقصر است و به این ترتیب از آنها 

تا سه میلیون تومان خسارت می گرفتند.
سرهنگ محمد کالوسی در گفت وگو با خبرنگار 
انتظامی باشــگاه خبرنگاران پویا بــا اعام خبر 
بازداشت ســارقانی که با تصادف ساختگی اقدام 
به اخاذی از شــهروندان می کردنــد، اظهار کرد: 
مأموران کانتری ۱۲۳ نیاوران موفق به بازداشت 
سه برادری شدند که با ایجاد تصادفات ساختگی، 
اقدام به اخاذی از شهروندان می کردند.سرکانتر 
یکم پلیس پیشگیری تهران بزرگ افزود: این سه 
برادر با خودروی پژو ۴۰۵ و تردد در مناطق شمال 
تهران عمدتــاً با خودروهــای گران قیمت مانند 
پورشه تصادف ســاختگی ایجاد می کردند و این 

تصادفات به نحوی طراحی می شــد که خودروی 
مالباخته در آن مقصر شناخته شود یعنی متهمان 
ســعی بر این داشتند که خودروهای مالباختگان 
در عقب خودروی آنها قرار گرفته باشد.وی تصریح 
کرد: این برادرها پس از ایجاد تصادف، از خودروی 
پژو ۴۰۵ پیاده شــده و با رانندگان خودروهایی 
که با آنها تصادف کرده بودند، صحبت کرده و به 
نوعی آنها را متقاعد می کردند که مقصر هستند 
و از ۵۰۰ هزار تومان تا ســه میلیــون تومان از 

مالباختگان خسارت گرفته بودند.

اخاذی از صاحبان خودروهای لاکچری  از طریق تصادف ساختگی 

رییس پلیس پایتخت از رصد تهران به وسیله ۱۵۰۰ 
دوربین خبر داد و با خاموشی های شبانه نیز مخالفت 
کرد. به گزارش ایسنا، ســردار حسین رحیمی در 
حاشیه اجرای دومین مرحله از طرح صاعقه با حضور 
در جمع خبرنگاران درباره خاموشی برخی معابر و 
فضاهای پایتخت و احتمــال افزایش وقوع جرم در 
این ساعات گفت: به شدت با این موضوع مخالفیم 
و به شکل رسمی و کتبی مخالفت خود را در همان 
روزهای نخست به مراجع ذی صاح و شورای تأمین 
استان تهران اعام کردیم.رحیمی تاکید کرد: امنیت 

مردم برای پلیس مهم بوده و نسبت به آن حساسیت 
ویژه ای داریم.رحیمی در پاســخ به پرسشی درباره 
مشــکات قضایی که به دنبال تیراندازی برخی از 
ماموران در عملیات های تعقیب و گریز پلیسی ایجاد 
می شــود، گفت: باید واقعیت قضیه را ببینیم بنابر 
مشاهدات ما انصافاً قضات و دستگاه قضائی برخورد 
بســیار خوبی دارند وهمکاری خوبی میان پلیس و 
ماموران وجود دارد و با وجود شرایط سخت جامعه 
از جمله تورم و گرانی که موجب افزایش پدیده های 
ناهنجار می شــود، امنیت خــوب و بی نظیری در 
پایتخت وجود دارد که نشــان دهنده اهمدلی بین 
پلیس و دستگاه قضائی است.رحیمی ادامه داد: شاید 
متهمــی در حبس بوده و چنــد روز پس از آزادی 
مجدداً سرقت انجام داده، اما این موضوع نه تقصیر 
دستگاه قضا و نه تقصیر پلیس است و در این رابطه 
نباید بنا را بر این گذاشت که پلیس و دستگاه قضایی 

با مجرمان برخورد نمی کنند.

مخالفت صریح پلیس با خاموشی های شبانه پایتخت
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فعالان و پژوهشــگران حوزه لباس اقوام 
می گوینــد رســانه ها صدای ما شــوند تا 
مطالباتمــان بــه گوش دولت برســد. به 
گزارش خبرنگار مهر، بررسی پوشش اقوام 
ایرانی متضمن این نکته اســت که جدا از 
بافــت فرهنگ ملی و بومــی، عوامل مهم 
دیگری در شــیوه و نوع پوشش به مثابه 
گونه ای از ســبک زندگی مؤثــر بوده اند 
و لبــاس تحت تأثیر این عوامل شــرایط 
و دوره هــای مختلــف دگرگونی را تجربه 
کرده است. بررسی هر کدام از این عوامل 
نیازمند مطالعه چند جانبه اســت چرا که 
هیچیک از آن ها مفهومی مجرد و مستقل 
نیســتند و با مؤلفه های مختلف و متنوع 
دیگــری پیوند دارند. البتــه مبحث مهم 
و اساسی در نوع پوشــش، شیوه دوخت، 
جنــس پارچه ها و تزئینات اســت که در 
هر قــوم جاذبه های دیدنی پوشــش ها را 
می بینیم، زمانی که به پوشــش کرمانج، 
قزلباش، لــر، تــرک، گیلک، بلــوچ و... 
را  تفاوت های گســترده ای  نگاه می کنیم 
می بینیم. امروزه این نوع پوشــش بسیار 
کم اســتفاده می شــود و تقریباً فراموش 
شده اند، به اعتقاد بسیاری از کارشناسان، 
طراحــان و متولیان حوزه مد و لباس باید 
در این زمینه ها ورود پیدا کنند تا این نوع 
پوشش در جامعه احیا شود. اما بی توجهی 
دولت در این زمینه، نبود امکانات، حمایت 
نشــدن فعــالان از ســوی دولــت باعث 
دلسردی برخی از محققان و پژوهشگران 
در حوزه لباس اقوام شده است. لباس های 
اقوام در رکودی به ســر می برد که تنها با 
حمایت دولتی می تــوان آن را نجات داد. 
فعالان و پژوهشــگران حوزه لباس اقوام 
می گوینــد رســانه ها صدای ما شــوند تا 
مطالباتمان به گوش دولت برســد.پروانه 
امیریــان در گفت وگو با خبرنــگار مهر، 
درباره لباس های اقوام و مغفول ماندن آن 
اظهار کرد: با توجه بــه اینکه لباس اقوام 
در دوران طولانی هیچ حرکت ثمربخشی 
در آن ایجــاد نشــده و بیشــتر افــرادی 
که در روســتاها و شهرســتان ها زندگی 
می کردنــد کم کــم به شــهرها مهاجرت 
کردند دســت خوش تغییــرات و تحولات 
شده اســت و نوع پوشــش هم به همان 
مناســبات تغییر کرد و لباس اقوام در این 
میان بسیار کمرنگ شد. او در ادامه گفت: 
یکی از دلایل بهره نبــردن از لباس اقوام 
این است که اســتفاده از الگوهای اصیل 
ایرانی در جامعه مدنظر نبوده و مبنا قرار 
نگرفته اســت حتی هیچ کــس نمی داند 
که الگوهای اصیل ایرانی چه بوده اســت. 
لبــاس تحت تأثیــر دوران مختلف به نام 
)لباس های ادوار تاریخی( بوده که باز هم 
الگوی اصیل ایرانی داشــته یا اقوام عشایر 
کوچ رو الگوهای خاص خودشان را داشتند 
که این الگو همیشــه کمتر دست خورده و 
خیلی جزئی تغییر کرده است، پس چون 
اولویت ها و شــناخت ها کم بوده و افرادی 
که در زمینه مد فعالیت می کردند به دنبال 
لباس اقوام نبوده این نوع پوشش مسکوت 

مانده اند. این کارشــناس حوزه پوشــاک 
اقوام ادامــه داد: با توجه بــه رخدادهای 
چند دهه اخیر، پویشــی را به عنوان پیوند 
فرهنــگ اقوام پارس راه انــدازی کردم تا 
دغدغه پوشــاک را با کندوکاو در ریشه ها 
بررســی کنیم، زیرا هیچ  زمان این ریشه 
لباس های اقوام مدنظــر نبوده، پایدار هم 
نشده است. مد سنتی که از سمت شرق به 
ارمغان آورده می شود و برای چند صباحی 
در کنــار الگوهای غربی مُد می شــود که 
معمولاً بعد از مدتی هم فراموش می شود. 
در نتیجه ما به صورت اصیل و ریشــه ای 
لباس اقوام کشورمان نپرداختیم. امیریان 
در ادامه با توجه به تنوع لباس اقوام گفت: 
به جرأت می توانم بگویم هیچ کشوری به 
انــدازه ایران تنوع لباس اقوام ندارد ولی با 
این غنی بودن ما حتی لباس ملی نداریم. 
کشورهای دیگر را بررسی کنیم می بینیم 
کــه لباس ملی و مخصوص خودشــان را 
دارند اما ما حتی بــرای رفتن به المپیک 
یا فســتیوال های جهانی هر سال تازه باید 
تصمیم بگیریم، طراحان را بسیج کنیم تا 
پوششــی را طراحی کننــد و برای همان 
ســال هم کاربرد دارد و سال های بعد آن 
پوشش فراموش می شوند. زیرا هیچ الِمان 
اصیل ایرانــی در آن به کار نرفته اســت 
بلکه یک فرم تهیــه می کنند و هیچ نماد 
ایرانی در آن ندارد. این کارشــناس حوزه 
لباس اقوام اظهــار کرد: حوزه لباس اقوام 
از دقیق ترین و جذاب ترین الگویی اســت 
کــه هیچ الگویــی با الگوی لبــاس اقوام 
ایرانی قابل رقابت نیســت، این نوع لباس 
کاربردی  تریــن پوشــش در طبیعت، نوع 
معیشت و زندگی سازگار است و با زیبایی 
عجین شــده اند و ما این هوشمندی را در 
پوشــش لباس اقوام می بینیم. امیریان در 
مخاطــب نبودن لباس اقــوام میان مردم 
گفت: اگــر لباس هایی که بــا الِمان های 
ســنتی و به نام پوشــش لباس اقوام در 

مغازه هــا و مارکت ها وجود دارد و طرفدار 
ندارند به دلیل نبود طراحی هوشــمندانه 
اســت. او درباره ذائقه ســازی حوزه مد و 
لباس و به خصوص پوشــش اقوام تصریح 
کرد: افرادی که در این حوزه فعالیت دارند 
باید برای پیشرفت این حوزه تاش کنند، 
جشــنواره ها و نمایشــگاه های ثمربخش 
برگزار کنند تــا در معرفی لباس ها موفق 
باشــند ما در این حوزه پویش های زیادی 
برگــزار کردیم تا از طریق جشــواره ها و 
نمایشــگاه ها لباس های اقــوام را معرفی 
کنیم حتی به فعالانی کــه در این حوزه 
به عنــوان طــراح و تولیدکننده هســتند 
باید آموزش داد کــه لباس های اقوام چه 
هستند و الگوهای ســطح جهانی در این 
حوزه را مشــخص کردیم اما واقعیت این 
است که بسترهای لازم در این حوزه را در 
اختیار نداریم و کاماً دستمان بسته است. 
امیریان گفت: دولت هیچ گونه حمایتی در 
زمینه لباس اقوام ایرانی نداشــته و ندارد. 
البته با حضور خانم شفاپور در بنیاد ملی 
مــد و لباس نیازهای این حوزه شــناخته 
شــده و به آن پرداخت می شود اما باز هم 
این حرکت کوچک است و باید در سطح 
ملــی از آن حمایت کرد. او درباره رفرنس 
معتبر و قابل استناد در حوزه لباس اقوام 
اظهار کرد: ما هر چه قدر در حوزه پوشش 
اقــوام کار کنیــم باز هم کم اســت، زیرا 
استان به استان، شهربه شهر، روستابه روستا 
لباس ها متفاوت اســت، حتی من چندین 
سال می شود که در این حوزه فعالیت دارم 
هنوز نتوانسته ام مجموعه ای کامل از لباس 
اقوام تهیه کنــم به حدی که تعدد در نوع 
پوشــش زیاد و متنوع است. حتی منابع 
و رفرنس معتبر نداریم، ما تازه شــروع به 
مستندسازی در حوزه لباس اقوام کردیم. 
امیریان درباره به روزرســانی لباس اقوام با 
ذائقــه امروزی مردم، تصریــح کرد: قصد 
داشــتیم که برخی از لباس هــای اقوام را 

به روزرسانی کنیم و به عنوان طراحی امروز 
وارد بازار کنیم اما دیدیم اصاً لباس ها را از 
لحاظ الگو و برش ها نمی توانیم دستکاری 
کنیم الگو هماننــد پازل کنار هم بودند و 
قابل تغییر نبودند، می شد ساده سازی کرد 
اما تغییر الگو امکان پذیر نبود به حدی که 
این الگوها دقیق و ظرفیت طراحی شدند. 
تمام این کارها زمان بر اســت و نیروهای 
متخصص می خواهــد که ما در این حوزه 
ضعیف عمل کردیم. می بینیم که بهترین 
و قوی ترین برندهای اروپایی از الِمان های 
ایرانی اســتفاده می کنند درحالی که ما از 
این امر غافل هستیم و نتوانستیم به خوبی 
موفق عمــل کنیم. او در ادامه اظهار کرد: 
امیدوارم کسانی به عنوان متولی متخصص 
در این حوزه ما را حمایت مالی و معنوی 
کنند تا بتوانیم راه درســت در این زمینه 
پیدا کنیم. ما در زمینــه لباس های اقوام 
کتابــی را تدویــن کرده ایم کــه حتی از 
لحاظ مالــی توانایی چــاپ آن را نداریم 
و حمایتــی در ایــن زمینه نشــده ایم. به 
عنوان فعالان حوزه لبــاس اقوام از دیگر 
دســتگاه های دولتی به غیر از بنیاد ملی 
مــد و لبــاس توقع داریــم در این زمینه 
ورود جدی داشــته باشند و ما را حمایت 
کنند. شــما به عنوان رســانه صدای ما را 
بــه گوش مســئولان و متولیــان دولتی 
برگزاری  تأثیرگذاری  به  امیریان  برسانید. 
فستیوال ها گفت: جشنواره  و  جشنواره ها 
در ایــن زمینه قطعــاً تأثیرگذار اســت، 
بالاخره جرقه ای میان مردم ایجاد می شود 
که ببیننــد لباس های اقــوام چه طرح و 
شــکلی هســتند یا مادران و مادربزرگان 
زمان هــای گذشــته چــه لباس هایی را 
انتخاب می کردند. مــا باید برای آیندگان 
نشــانه ها و الِمان ها را شناسایی کنیم و به 
یادگار بگذاریم تــا بدانند لباس اقوام چه 
بوده است اگر چنین کاری نکنیم قطعاً به 

دست فراموشی سپرده می شود.

»حمایت از لباس اقوام ایرانی«
مطالبه ای که دولت به آن توجهی ندارد؛ 

 تلفات کرونا با »عادی انگاری« 
بار دیگر ۳ رقمی می شود

فوتی های روزانه کرونا چند روزی اســت که دو رقمی و حتی رنگ آبی هم به وضعیت شیوع کرونا 
در شــهرها اضافه شــده، اما به نظر می رســد برخی اقدامات عجولانه برای کاهش محدودیت های 
کرونایی نشــان از دلتنگی برای خیز بعدی کرونا دارد.به گزارش روز ســه شــنبه خبرنگار سامت 
ایرنا، شــانزدهم دی سال ۱۳۹۹ بود که پس از ۲۰۰ روز بالاخره سخنگوی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی اعام کرد که آمار فوتی های روزانه کرونا به کمتر از ۱۰۰ نفر در روز رســیده 
اســت. به جز ۱۸ دی ماه که قدری بیش از ۱۰۰ نفر در ۲۴ ســاعت به علت کرونا فوت کردند، در 
روزهای اخیر فوتی های کرونا دو رقمی است. اعدادی که هر کدام جان یک انسان است و نمی توان 

به سادگی حتی از یک عدد هم گذشت.
با این حال و با وجود هشــدار همه مســئولان در این زمینه که مبادا عــادی انگاری کنید، برخی 
محدودیت ها در حال رفع شــدن است و انگار این وضعیت کاهش محدودیت ها نسبت مستقیمی با 

میزان رعایت جامعه دارد.
وضعیت اســتان تهران در هفته جاری به رنگ زرد تغییر پیدا کرده است. وضعیتی بسیار شکننده 
که با کمترین عادی انگاری شرایط به سرعت به نارنجی بر می گردد. این در حالیست که حال این 
روزهای پایتخت با وجود آلودگی هوا چندان مســاعد نیست و ســوار شدن این پدیده هر ساله بر 

کرونا، دوش شهروندان تهرانی را حسابی سنگین کرده است.
با این حال، رنگ زرد کرونایی تهران باعث شــده که حضور کارکنان به دو ســوم افزایش پیدا کند 
و ایــن در حالی اســت که نمودار کرونا به راحتی می تواند با همیــن وضعیت دوباره میل به صعود 
داشــته باشد و خیز جدیدی که همه مسئولان درباره آن هشدار می دادند، در بهمن یا اوایل اسفند 

خود را نشان بدهد.
انوشــیروان محسنی بندپی اســتاندار تهران در این زمینه گفت: با رعایت پروتکل های بهداشتی و 
همکاری مردم و مســئولان،  استان تهران در وضعیت زرد قرار گرفت. دورکاری یک سوم کارکنان 
دســتگاه های اجرایی در اســتان تهران اعمال می شــود و محدودیت تردد خودروها از ۹ شب تا ۴ 
صبح استمرار دارد. محدودیت تردد به استان های شمالی ادامه دارد و تردد به سایر استان ها مجاز 

محسوب می شود.
رنگ زرد کرونایی تهران آن قدر شکننده است که کوچک ترین بی تدبیری می تواند دوباره وضعیت 
نارنجی و ســپس قرمز را حاکم کند. آن هم در شرایطی که آلودگی هوا نفس تهرانی ها را گرفته و 

هنوز واکسن کرونا در دسترس قرار نگرفته است.
محسنی بندپی اســتاندار در مورد شکننده بودن وضعیت زرد کرونایی تهران اظهار کرد: بر اساس 
آخرین گزارش دریافتی، شــمار فوتی های استان تهران بر اثر ابتا به کرونا تا صبح روز یکشنبه به 
۱7 نفر رســید. شمار مبتایان بستری در بخش های مختلف درمانی استان تهران نیز بیش از یک 

هزار و ۹۰۰ نفر است که نزدیک به ۹۵۰ نفر آنان در بخش های ویژه بستری هستند.
وی بیان کرد: استان تهران هم اکنون در وضعیت زرد قرار دارد. نباید فراموش کرد که هنوز خطر 
شــیوع بیماری کرونا در موج جدید بیخ گوش همه ما قرار دارد و عادی انگاری شــرایط، وضعیت 

کنونی را متزلزل و بار دیگر محدودیت ها را باز می گرداند.
علی رضا زالی فرمانده ســتاد مقابله با کرونا در کانشهر تهران نیز در این زمینه گفت: مطلقا نباید 
به شــرایط کنونی بســنده کرد. با توجه به آخرین رده بندی وضعیت شهرها در استان تهران عمده 
شهرستان ها در وضعیت زرد قرار گرفتند، اما فرمانداران نیاز است که به دقت شرایط هر شهرستان 
را مورد بررســی قرار دهند و به صورت هفتگی گزارش و تحلیل هــای خود را ارائه کنند. وضعیت 

تهران هنوز شکننده است.
زالــی اظهار کرد: تهران به دلیل حجم بالای جمعیت و میــزان زیاد فعالیت های اقتصادی و مدنی 
شــرایط متفاوتی با سایر شــهرها دارد و اگر تنها ۱۵۰ نفر در روز به تعداد موارد بستری ما اضافه 
شــود، دوباره به شرایط نارنجی بر می گردیم و کانشــهر تهران هم اکنون یک حاشیه امن باریکی 

از نظر کرونا دارد.
وی ادامه داد: برای بازگشــت فعالیت های اجتماعی و مدنی نباید شــتاب زدگی صورت گیرد و اگر 
ما دوباره دچار پدیده بازگشــت همه گیری در تهران شویم ممکن است مجبور باشیم برای مدتی 
طولانی محدودیت ها را اعام کنیم. شــرایط تهران همچنان ناپایدار اســت و باید حداقل سه هفته 

آمار بیماری سیر نزولی داشته باشد تا ما بتوانیم به شرایط به نسبت پایدار برسیم.
مــورد عجیبی که در هفته اخیر زمزمه های آن مطرح و ســپس از طرف وزارت آموزش و پرورش 
تایید شد، بازگشایی مدارس در مناطق زرد و آبی کرونایی بود. اتفاقی که به نظر می رسد بدون کار 

کارشناسی و با شتاب زدگی در حال رخ دادن است و دلیل موجهی برای آن وجود ندارد.
دانش آموزانی که از ابتدای ســال با شــرایط آموزش از راه دور و مجازی درس خوانده اند، حالا در 

مناطق زرد و آبی و آن هم با شرایط و ضوابطی می توانند در کاس درس حاضر شوند.
محســن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش در این زمینه گفت: آموزش حضوری شامل دانش 
آموزان پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیت کمتر از ۵۰ نفر و هنرجویان هنرستان های فنی و حرفه ای و کار و دانش در وضعیت 

زرد و آبی می شود.
وی بیان کرد: دســتورالعمل بازگشایی کاس ها و مدارس مذکور از اول بهمن امسال در ۶ بند و با 

رعایت پروتکل های بهداشتی به ادارات کل استانی ارسال شده است.
وزیر آموزش و پرورش همچنین روز ۲۱ دی ماه اعام کرده بود که از ابتدای بهمن ماه، حضور کادر 

اداری و اجرایی همه مدارس به استثنای مناطق قرمز کرونا، در مدارس اجباری است.
وی یکی از دلایل تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا در زمینه بازگشایی مدارس در مناطق زرد و آبی 

را برقرار شدن ارتباط با خانواده ها و اطمینان از کیفیت آموزش دانست.
ایــن اتفاق عجیب در حالی رخ می دهد که خو گرفتن دانش آموزان و خانواده های آنها با شــرایط 
آموزش غیرحضوری در ماه های اخیر و با گذشت نزدیک به چهار ماه از سال تحصیلی انجام شده و 
حتی می توان آموزش های تکمیلی برای پایه های اول و دوم ابتدایی را در سال تحصیلی بعد و پس 

از انجام واکسیناسیون بخش زیادی از جامعه علیه ویروس کرونا، انجام داد.
هرچند شــیوع ویروس کرونا مانع تشــکیل خانواده های جوان نشــد و زوج های جوان حتی از این 
شرایط استفاده بهینه ای کرده و هزینه های سرسام آور مراسم جشن ازدواج را صرفه جویی کردند، 

اما حالا تالارها در حال بازگشایی هستند.
به هر حال نمی توان از آســیب های اقتصادی به تالارها و افرادی که با واســطه و بی واسطه در این 
مکان ها مشغول به کار بودند، به سادگی عبور کرد، اما نکته مهم این جاست که تالارها محل تجمع 

محسوب می شوند و در نتیجه یکی از بهترین مکان ها برای شیوع ویروس کرونا هستند.
نکتــه قابل تامل در مورد بازگشــایی تالارها این اســت که منع تردد شــبانه از ســاعت ۲۱ تا ۴ 
صبــح همچنان در حال اجراســت. این یعنی خانواده ها در صورت دعوت به یک مراســم جشــن 
ازدواج باید با وســایل نقلیه عمومی یا تاکسی های اینترنتی به تالار مربوطه مراجعه کنند یا مراسم 
باید قبل از ســاعت ۲۰ به پایان برســد تا خانواده ها با وســیله نقلیه شخصی و قبل از ساعت منع 
 تــردد بــه منزل خود برگردند. نکته ای که به نظر می رســد اصا مورد توجه قــرار نگرفته یا دچار 

ساده انگاری شده است.

عذر خواهی حجت الاسلام صدیقی بابت نقلی که کرده بود
حجت الاســام صدیقی بابت ســخنانش درباره 
کرامات مرحوم آیت الله مصباح به نقل از غســال 
پیکر ایشــان عذر خواهی کرد. به گزارش خبرنگار 
قرآن و فعالیت های دینی خبرگزاری فارس در پی 
انتشار مصاحبه ای از حجت الاسام کاظم صدیقی 
امام جمعه موقت تهران درباره کرامتی از آیت الله 
مصباح که با واسطه و به نقل از غسال پیکر آیت الله 
مصباح نقل کرده بود اعتراضاتی به راه افتاد و وی 
از مردم عــذر خواهی کرد.در روزهای گذشــته 
هجمه ها و اعتراضاتی علیه این گفته های حجت الاسام صدیقی به راه افتاده بود که وی در سخنانی بابت 
این حرف هایش عذر خواهی کرد که در ادامه تقدیم می شود.در یک مصاحبه ای نکته ای را من عرض کردم 
و از روح بلند آیت الله مصباح عذر خواهی می کنم که ما چقدر کوتاه فکردیم  و کرامت آقای مصباح را چه 

می دیدیم و این فضا درست شد و بعضی از افراد غافل هم گاهی جسارت کردند. 

اذان ظهر:۱۲:۰7
غروب آفتاب:۱۶:۵۹

اذان مغرب:۱7:۲۰
نیمه شب:۲۳:۲۲

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰7:۱۴
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در حالــی کــه هــوای آلــوده فعــا 
مهمــان تهــران و شــهرهای بزرگ 
کشــور هســت، افزایش مصــرف گاز 
 خانگی، به خاموشــی های سراســری 
منجــر شــده اســت.مصطفی رجبی 
مشــهدی، ســخنگوی صنعت برق در 
گفتگو با فارس با اشــاره به قطعی برق 
در مناطقــی از پایتخت و همچنین در 
برخی از اســتان های کشور، گفت: بر 
اســاس بررســی های انجام شــده در 
برخی از نقاط کشــور مجبور به اعمال 
محدودیــت و خاموشــی شــدیم که 
دلیــل اصلی آن افزایــش مصرف گاز 
 خانگی و محدودیت تحویل ســوخت 

به نیروگاه تلقی می شود.
سخنگوی صنعت برق در پاسخ به این 
ســوال که چرا محدودیت های اعمال 
شــده از پیش به اطاع مردم نرسیده 
اســت، تاکید کرد: تاکنون شــرایطی 
پیش نیامده اســت تــا محدودیت  و 
خاموشــی ها به شکل متواتر و پیوشته 
ادامه پیداکند، قطعا اگر به آن شرایط 
برسیم، پیش از اعمال خاموشی نسبت 
 به اطاع رســانی اقــدام خواهیم کرد.

وی با اشــاره به این نکته که شــرایط 
بحرانی فعلی تا چــه زمانی ادامه پیدا 
خواهد کــرد، گفت: در حــال حاضر 
بــرای صرفه  برنامه های گســترده ای 
جویی در مصرف انرژی از جمله کاهش 
مصرف ادارات، اصاح روشــنایی معابر 
و سایر برنامه ها در دست تدوین است 
 و انشــاالله با صرفه جویی مردم از این 

شرایط عبور خواهیم کرد.
رجبی مشــهدی در بیان توصیه هایی 
برای کاهش مصــرف انرژی گفت: اگر 
مــردم دمای محل زندگــی خود را ۱ 
درجه ســیلیوس کاهــش دهند، تا ۶ 
درصــد در مصــرف گاز صرفه جویی 
خواهند کرد، حال اگر موارد مرتبط با 
کاهش مصرف برق را نیز در دســتور 
کار قرار دهند، این کاهش مصرف گاز 

طبیعی به ۱۰ درصد خواهد رسید.
سخنگوی صنعت برق، در پایان با تاکید 
بر اینکــه صرفه جویــی ۱۰ درصدی 
مردم در مصرف گاز طبیعی می تواند از 
اعمال محدودیت و خاموشی جلوگیری 
کند، گفــت: از مردم عزیز به خصوص 
در مناطق شمالی کشور خواهشمندیم، 

مصــرف  در  جویــی  صرفــه   بــه 
انــرژی اقــدام کننــد. لازم بــه ذکر 
است، برق بســیاری از منازل  استان 
تهــران از ســاعتی پیــش در مناطق 
قطــع   ۱۴ و   ۱،۲،۳،۴،۶،۸،۹،۱۰،۱۳
شده اســت و این قطعی برق کماکان 
ادامــه دارد. همچنیــن بــر اســاس 
گزارشات مردمی، برق شهرهای استان 
گیان، البرز، مرکزی، اصفهان، سمنان، 
قم و اردبیل نیز قطع شده است.این در 
حالی است بر اســاس پیش بینی های 
ســازمان هواشناســی آلودگی هوا در 
تهــران تا اواخر هفته جاری ادامه دارد 
بنابراین نســبت به خودداری از تردد 
غیرضروری برای تمام افراد و اجتناب 
 از فعالیت فیزیکی و ورزشی در فضای 

باز توصیه می شود.
براســاس اعام شرکت کنترل کیفیت 
دیــروز کیفیت هوای  تهــران،  هوای 
پایتخت با شــاخص میانگین ۱۶۸ در 
شــرایط ناســالم برای همه افراد بود 
و  همچنیــن کیفیت هــوا در تمامی 
 مناطــق تهــران در وضعیــت قرمــز 

گزارش شده است.

گفتنی اســت کــه شــاخص کیفیت 
هــوا )AQI( بــه پنج دســته اصلی 
تقســیم بندی می شــود. بر اساس این 
تقســیم بندی از عدد صفــر تا ۵۰ هوا 
پــاک، از ۵۱ تا ۱۰۰ هــوا قابل قبول 
)سالم( یا متوسط، از ۱۰۱ تا ۱۵۰ هوا 
ناسالم برای گروه های حساس، از ۱۵۱ 
تا ۲۰۰ هوا ناســالم برای همه گروه ها، 
از ۲۰۱ تــا ۳۰۰ هوا بســیار ناســالم 
و از ۳۰۱ تــا ۵۰۰ شــرایط کیفی هوا 

خطرناک است.
شــرایط خاموشی و آلودگی در تهران، 
بــا وجود کرونا تکمیل شــده اســت.  
کرونای انگلیســی در تهــران جولان 
میدهــد و عدد مبتایــان ش کم کم 
دارد زیاد می شــود. همچنین با وجود 
کاهش تعــداد قربانیان کرونا، به گفته 
معاون وزیــر بهداشــت، کمترین بی 
توجهی به دستورالعمل های بهداشتی، 
مــوج جدید کرونــا را در ایــران رقم 
خواهد زد. تهران با بازگشت به سریط 
قبلــی تنها بــه روزانــه ۱۵۰ مبتای 
 کووید۱۹ نیاز دارد. همینقدر شکننده 

و بازگشت پذیر .

زندگی در خاموشی و آلودگی و کرونا
مصرف گاز زیاد شد، برق رفت و هوای آلوده هم ماندگار شد  


